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محمد حسن قديرى ابيانه

سياست استعمار براى سلطه بر جهان و بويژه كشورهاى اسلامى سياست «تفرقه 
بينداز و حكومت كن» بوده و هست. در همين راستا دامن زدن به مسائل نژادى و 
تلاش براى تحقير يك نژاد توسط نژاد ديگر از جمله موضوعاتى است كه استعمار 
همواره آن را دنبال كرده است. تقسيم مرزها به نحوى كه دو كشور همسايه بر سر 

مناطقى همواره در حال نزاع باشند نيز از...

آمريكا به تجزيه ايران راضى مى شود

آيا ادعاى دولتى ها درباره عدم استقبال از 100 هزار واحد مسكونى ارزان قيمت درست است؟ 

مسكن مهر؛ مردم مى خواهند، دولت تكميل نمى كند

 اخبار  اين روزها سران كشورهاى جهان 
براى شــركت در مجمع ســالانه سازمان 
ملل راهى نيويورك شــده اند. براى ما هم 
مثل هميشــه اين نشســت تحت الشعاع 

درگيرى هاى لفظى و سياسى آمريكايى ها 
و كشــورمان اســت. چراغ اول اين دعواها 
را از چنــد روز پيش ترامپ و دارو دســته 
آمريكايى اش شروع كردند. زمانى كه جان 

بولتون به صراحت اعلام كرد: «اگر تحريم ها 
باعث ايجاد تغييرات درونى در ايران نشود 
از تحريم هاى جدى ترى استفاده مى كنيم». 
باوجود اين همزمان با او وزير خارجه آمريكا 

بخشــى ديگر از بازى آمريكايى ها را پيش 
برد و گفت: «ترامپ آماده مذاكره با رهبران 
عالى ايران است». او افزود: «مذاكره ترامپ با 

آيت االله خامنه اى بايد...

 ............ صفحه 4

 اظهارات رئيس جمهور آمريكا در صحن سازمان ملل موجب استهزاى سران كشور ها شد 
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مردى از«خمينى شهر»، پايتخت شعر
 ادب و هنر  امروز چهارشنبه 4 مهر، سعيد بيابانكى شاعر و طنزپرداز اصفهانى 50 ساله شد. به گفت و گوى تفصيلى قدس با «سعيد بيابانكى» در روز تولد 50 سالگى اش

همين انگيزه با اين شاعر كه در حوزه هاى مختلف شعر آيينى، اجتماعى و طنز آثار ماندگارى از او 
خوانده ايم، همكلام شده ايم. بيابانكى علاوه بر شاعرى، معلمى در شعر را وظيفه خود مى داند و از 

 ............ صفحه 14وقتى به تهران آمده، در راه اندازى...

 ............ صفحه 2

همكارى سورى-روسى 
عليه صهيونيست ها

يداالله صمدى 
كارگردان سريال «شوق پرواز» درگذشت

بيانيه تكرارى اروپا
براى حفظ برجام

82 7
در نيويورك صورت گرفت  در سن 66 سالگى بر اثر نارسايى كبدتنش ها ميان مسكو و تل آويو جدى تر شده است
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كدخدايى در گفت وگوى 
تفصيلى با روزنامه قدس:

تمام ابعاد 
 FATF

بايد روشن 
شود

 گــروه گفت وگوى ويــژه  بايد 
مشــخص كنيم كــه FATF به چه 
معناســت و اين عنوان كه ما مدام در 
رسانه ها مى شنويم، طورى كه انگار يك 
موجود حاكم و تنظيم كننده اى است و 
ما بايد به آن ملحق شــويم يا نشويم، 
اين گونه  بحث  درحالى كه  چيســت؟ 
نيست. FATF يك گروه نظارت مالى 
است كه استانداردهاى همه كشورهارا 
درحوزه مالــى و بانكى اعلام مى كند؛  
به اين مفهوم سازمان و نهاد مستقلى 
هم نيســت. آن ها كشورها را در جهت 
فعاليت ها و تراكنش هاى پولى و مالى و 
بانكى رده بندى مى كنند و ممكن است 
در ايــن چارچوب كشــورى در طبقه 
A يا B باشــد، بنابراين شما به عنوان 
يك دولت براساس استانداردهايى كه 
FATF مطرح مى كنــد، روابط مالى 
خود را با آن كشــور تنظيم مى كنيد. 
حالا در توافقى كه يكى از وزراى سابق 
با اين گروه مالى داشت، برخى كارهاى 
اجرايــى در حــوزه پولــى و بانكى را 
پذيرفته بودند و چهار مصوبه را قرار شد 
اصلاح كنند. يعنى ما به دو كنوانسيون 
ملحق شــويم و دو كنوانسيون قانون 
داخلــى خود را نيز اصلاح كنيم. از آن 
چهار كنوانســيون، ابتدا «كنوانسيون 
پالرمو» كه كنوانسيون مبارزه با جرايم 

 ............ صفحه 6مالى سازمان يافته...

 : امام رضا
قرآن ريسمان 

محكم الهى 
ورشته استوار 
و مطمئن او در 

ميان بندگان 
است.

بحارالأنوار
ج 17/ص210

مردى از«خمينى شهر»، پايتخت شعر
گفت و گوى تفصيلى قدس با «سعيد بيابانكى» در روز تولد 

با اصرار رئيس مجلس
لوايح پالرمو و مقابله با پولشويى بدون اصلاح ايرادات

به مجمع تشخيص مصلحت ارسال شد

خطر مقدمه  سازى براى تصويب 
آخرين لايحه خودتحريمى

 ترامپ: در اين دو سال من به اندازه همه رئيس جمهورهاى تاريخ آمريكا كار كرده ام
 روحانى: سخن ما روشن است، تعهد در برابر تعهد، نقض در برابر نقض، تهديد در برابر تهديد، گام 

در برابر گام به جاى حرف در برابر حرف

ان
يز

: م
س
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

استعفاى قائم مقام توليت آستان قدس رضوى تكذيب شد    آستان: استعفاى سيدمرتضى بختيارى، قائم مقام توليت آستان قدس رضوى، تكذيب شد. روابط عمومى آستان قدس رضوى با انتشار 
بيانيه اى، استعفاى قائم مقام توليت آستان قدس رضوى را تكذيب كرد. در اين بيانيه آمده است: به دنبال انتشار شايعاتى در برخى رسانه ها و شبكه هاى اجتماعى مبنى بر استعفاى جناب آقاى سيدمرتضى بختيارى 

قائم مقام محترم آستان قدس رضوى از مسئوليت خود، بدين وسيله اين موضوع تكذيب مى شود.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 سياست   ايــن روزها ســران كشورهاى 
جهان بــراى شــركت در مجمع ســالانه 
ســازمان ملل راهى نيويورك شده اند. براى 
ما هم مثل هميشه اين نشست تحت الشعاع 
درگيرى هاى لفظى و سياســى آمريكايى ها 
و كشــورمان اســت. چراغ اول اين دعواها 
را از چنــد روز پيش ترامپ و دار و دســته 
آمريكايى اش شــروع كردند. زمانى كه جان 
بولتون به صراحت اعلام كرد: «اگر تحريم ها 
باعث ايجاد تغييرات درونى در ايران نشــود 
از تحريم هاى جدى ترى استفاده مى كنيم.» 
باوجود اين همزمان با او وزير خارجه آمريكا 
بخشى ديگر از بازى آمريكايى ها را پيش برد 
و گفت: «ترامپ آماده مذاكره با رهبران عالى 
ايران است.» او افزود: «مذاكره ترامپ با آيت االله 

خامنه اى بايد جذاب باشد.»
رئيس جمهور تاجرمآب آمريكا روز گذشته هم 
در صفحه توئيتر خود نوشت: 
«با وجود درخواست ها، برنامه اى 
براى مذاكره با ايــران ندارم.» 
البته ترامپ هيچ اشــاره اى به 
اينكه درخواست ها توسط چه 
كسانى مطرح مى شود، نكرده 
اســت. ترامپ ديروز پيش از 
ورود به مجمــع عمومى هم 
به خبرنگاران گفت: هم اكنون 
تحريم ها  ســخت ترين  ايران 
را متحمل شــده است. رئيس 
جمهور آمريكا گفــت: «ايران 
پيش از آنكه با آنها ديدار كنم، بايد لحنش را 
تغيير دهد.» وى گفت، برنامه اى براى ديدار با 
مقام هاى ايرانى ندارد اما اين اتفاق در نهايت به 

واقعيت خواهد پيوست. 

 ديدار با ترامپ خاصيتى ندارد
مواضــع مقامــات آمريكايى با پاســخ هاى 
مسئولان كشورمان روبرو شد، در مهمترين 
اين موضع گيرى ها رئيس جمهور در گفت وگو 
با شبكه ان بى  سى، اعلام كرد: «برنامه اى براى 
ديدار نداريم. اگر كســى علاقــه به مذاكره، 
گفت وگو و پيشرفت در روابط دارد، از حربه 
تحريم و تهديد استفاده نمى كند. زمانى كه 

دولتى همه توان خــود را عليه دولت ديگر 
به كار مى گيرد، معنايش اين اســت كه اراده 

لازم براى حل  و فصل مسائل ندارد.»

 اجلاس شروع مى شود
ترامپ 35دقيقه درســازمان ملل سخنرانى 
كــرد. او ابتدا از اقدامــات مثبتش در دوران 
رياست جمهورى اش گفت كه با خنده حضار 
روبرو شــد. ترامپ در پاســخ به اين خنده 
اعلام كرد: «انتظار اين واكنش را نداشتم اما 
اشــكالى ندارد.» ترامپ بار ديگر اتهاماتى را 
كه در چند ماه اخير ساير مقامات آمريكايى 
عليه كشورمان به كار برده اند يكجا در سالن 
عمومى سازمان ملل به خورد سران كشورها 
داد. پس از آن تلاش كرد مردم را از نظام جدا 
جلوه دهد و از ايرانيان خواست عليه رهبران 
خود برخيزند؛ زيرا فســاد اقتصادى در ايران 
باعث فقير شدن مردم شــده است. ترامپ 
حتى كوچكترين اشــاره اى به اين امر نكرد 
كه چرا با تحريم هايش باعث بروز مشكلات 
مختلف براى مردم كشــورمان شده است و 
تحريم هايش را فقط عليه شخصيت ها اعمال 
نمى كند، اما در عوض با قلدرى گفت: «ما از 
همه كشورها مى خواهيم اين كشور [ايران] را 

منزوى كنند».
ترامپ گفت: كارزار «فشار اقتصادى» بر ايران 
را آغاز كرده اســت تا مانع دستيابى ايران به 
پول براى پيشبرد «دستور كار خونين» ويرانى 

و كشتار در سوريه و يمن شود.
در ادامه ترامپ به سراغ موضوع روسيه رفت 
و از آلمانى ها خواست به فكر جدا كردن بازار 
انرژى خود از اين كشور باشند. اين سخنان 
ترامپ با خنده مســئولان آلمانى حاضر در 
ســالن مواجه شد. او سپس سازمان اوپك را 
متهم كرد كه قيمت نفت را بالا برده و همگان 
را تيغ مى زند. ترامپ در پايان سازمان ملل را 
تهديد كرد كه بايد سياست هايش را آنچنانكه 
آمريكا مى خواهد تعديل كند و اين گفته هاى 

او هم با خنده حضار مواجه شد.

 براى گفت وگو نياز به عكس دو نفره نيست 
چند ســاعت بعد از سخنرانى ترامپ، دكتر 
روحانى هم نطــق خود را ايراد كرد. او درك 
آمريكا از روابط بين الملــل را، اقتدارگرايانه 
دانست و گفت: «آمريكا فكر مى كند چون زور 
دارد حق هــم دارد. درك آن ها از قدرت، نه 

اقتدارِ مشروع و قانونى، كه زورگويى است.» 
روحانى هــم گفت وگو را بهتريــن راه حل 
بحران هــا دانســت و افــزود: «گفت وگــو، 
دوسويه است، و براســاس برابرى، عدالت و 
منزلت انســان ها و بر مبناى قواعد و حقوق 
بين الملل... ما از شما دعوت مى كنيم كه به 
قطعنامه 2231 بازگرديد؛ ما از شما دعوت 
مى كنيم كه بــه ميز مذاكره اى كــه آن را 
برهم زديد، بازگرديد. اگر از برجام مى ترسيد 
و آن را كارنامــه رقيبان سياســى خود در 

آمريكا مى دانيد، ما از شــما دعوت مى كنيم 
به مصوبه شــوراى امنيت بازگرديد... براى 
گفت و گو نيازى به گرفتن عكس هاى دونفره 
نيست، مى توان در همين جا و در اين مجمع 
عمومى، سخنِ يكديگر را شنيد. من گفت و گو 

را از همين جا آغاز مى كنم.»
وى ادامه داد: سخن ما روشن است؛ تعهد در 
برابر تعهد، نقض در برابر نقض، تهديد در برابر 
تهديــد و گام در برابر گام، به جاى حرف در 

برابر حرف.
روحانى با تأكيد بر اينكه سياست ايران نه 
جنگ، نــه تحريم؛ نه تهديد، نه زورگويى؛ 
بلكه فقط وفاى بــه عهد و عمل به قانون 
است، اظهارداشت: ســازمان ملل يكى از 
ادارات دولت آمريكا نيســت و نبايد اجازه 
دهد كــه مصوباتش، گــروگانِ بازى هاى 

انتخاباتى و تبليغاتى برخى از اعضا شود.
رئيس جمهور ادامه  داد: متأســفانه در 
جهان امروز شــاهد حاكمانى هســتيم 
كه فكر مى كنند با تقويت ناســيوناليزمِ 
افراطى، نژادپرســتى و بيگانه ســتيزى 
كه يــادآور تفكر نازى هاســت و با زير 
پا گذاشــتن مقــررات جهانى و تضعيف 
ســازمان هاى بين المللى بهتر مى توانند 
به منافع خود دســت يابند و يا حداقل 
براى كوتاه مدت، مى توانند بر احساسات 
عمومى و جذب آراى مردم، تأثير بگذارند 
و بــراى اين منظــور، بــه نمايش هاى 
مضحكى حتى در قالب تشــكيل جلسه 
غيرمعمول شوراى امنيت، دست مى زنند.
وى افزود: دولت آمريكا، دست كم در صورت 
هيئت حاكمۀ كنونى خود، عزم آن دارد كه 
تمامى نهادهاى بين المللى را بى خاصيت 
سازد. اين دولت در حالى  كه بر خلاف قواعد 
و حقوق بين الملل، از يك توافق چندجانبۀ 
مصوب شوراى امنيت خارج شده، از ايران 

مى خواهد با او گفت وگو كند!
روحانى درپايان تأكيد كرد: واقعيات تاريخى 
درباره ايران را بپذيريد. از تحريم دســت 
برداريــد و به تكفير پايــان دهيد. جهان، 
دوســتى بهتر از ايران نخواهد داشت، اگر 

صلح، آرمان شماست.

اظهارات رئيس جمهور آمريكا در صحن سازمان ملل موجب استهزاى سران كشور ها شد

پوزخند جهان به شوى ترامپ

   عده اى نفوذى در آموزش و  پرورش  مانند موريانه  به جان  كيان  آموزشــى  آينده سازان 
 كشور افتاده اند و حالا در ادامه كارهاى بى كيفيت خود مى خواهند مشق شب  دانش آموزان 
را هم  حذف  كنند و بچه ها  را در مدارس  به  مراسم  بيهوده  و جشن  مشغول  كنند تا حتى در 

آينده نتوانند اسم  خود را هم  بنويسند. از طرف يك معلم. 9150002986
   پس سبد كالايى كه قرار بود به افراد فقير و مستضعف داده شود، چه شد؟ 9150007109

  يك فرزند بى گناه به دليل مهاجر بودن يكى از والدين خود اسير قانون است، ولى خواص 
دوتابعيتى مصون از گزند هر قانونى هستند؛ پس مجلس چكاره است؟ 9150007215

  به نظر مى رسد كه اگر مجلس آقاى زنگنه را هم استيضاح كند، رئيس جمهور ايشان را 
به عنوان مشاور در امور نفتى انتخاب خواهد كرد. به گفته وزير محترم بهداشت اين دولت و 

مجلس با رأى اكثريت انتخاب شده و تا پايان دوره بايد بسوزيم و بسازيم! 9150007855
  مى گويند انسان عاقل از يك سوراخ دو بار گزيده نمى شود؛ پس چرا دولت و حاميانش در 
مجلس مى خواهند به بهانه ارزان شدن دلار و رفع تحريم ها لايحه الحاق به fatf را تصويب 
كنند؛ اقدامى كه برخلاف ديدگاه صريح و علنى مقام معظم رهبرى و منافع ملى است. در 
بحث برجام به هشــدارهاى رهبرى و دلسوزان نظام توجه نكردند و مملكت را به اين روز 
انداختند و هر انسان عاقلى مى داند كه اين گرانى ها بخصوص گرانى ارز و طلا با بى تدبيرى 
خود دولتمردان و بانك مركزى ايجاد شــده است و كمتر از 30 درصد مربوط به تحريم ها 
بوده است. حالا تا كى مى خواهند به اين دلخوشى ها به آمريكا و اروپا ادامه دهند و همچنان 

فريفته آنان باشند؟ 9150000233
  اگر مدعى عدالت علوى هستيد، پس وضعيت دوتابعيتى ها را در هر پست و مقامى كه 

هستند، بدون در نظر گرفتن جايگاه و ارتباطات آن ها معين كنيد. 9150007222
  بيرجند نه فرودگاه درست و حسابى دارد، نه راه آهن و نه جاده درست و ايمن. لطفاً اين 

موضوع را پيگيرى كنيد. 9030008469
  چرا قوه قضائيه و بازرسى كل كشور سكوت كرده اند تا مسئولان فوتبال بيت المال را 
غارت كنند. با 120 ميلياردى كه مى خواهند به كى روش بدهند، مى شــود كل زيربناى 
فوتبال را دگرگون كرد پس لطفاً به بازيكن ســالارى در تيم ملى و باج دهى به كى روش 

پايان دهيد.9150008334
  چقدر نادان اســت شــخصى كه تصور كند حمله تروريســتى اخير اهواز، يك هدف 
نظامى بوده است. دولت بايد هرچه زودتر پاسخ قاطع و سريع به اين گونه چرنديات بدهد. 

9390008574
  چرا برخى مساجد با برگزارى آموزش پيش دبستانى با محوريت قرآن آموزى به نونهالان 
در آن محيط مخالفت و ســنگ اندازى مى كنند. اگر در مســجد قرآن آموزى نشود، چه 
مكانى مناسب اين كار است؟ مركز رسيدگى به امور مساجد يا ساير متوليان پاسخ دهند. 

 9150004457

صداى مردم   

خبــــــر

در 66 سالگى بر اثر نارسايى كبد
يداالله صمدى كارگردان سريال «شوق پرواز» درگذشت

سينما: يداالله صمدى كارگردان سينما و تلويزيون در 66 سالگى درگذشت.
اين كارگردان كه مدتى قبل براى پيوند كبد در بيمارستان بسترى شده بود، سه شنبه 
(ســوم مهرماه) درگذشت. اين كارگردان متولد سال 1331 در شهر مراغه بود. شروع 
فعاليت اين كارگردان در سينما با دستيارى در يكى از فيلم هاى نصرت االله كريمى بود 

و بعدها با اين كارگردان در فيلم ديگرى نيز همكارى كرد.
او در فيلم هاى «دســت شيطان» حسين زندباف و «دادشــاه» حبيب كاوش، دستيار 
كارگردان بود و در ســال 1363 اولين فيلمش را با نام «مردى كه زياد مى دانســت» 
ساخت. اتوبوس، ايستگاه، ساوالان، آپارتمان شماره 13، دو نفر و نصفى، دمرل، معجزه 
خنده، ساراى، بانوى من و شهرآشوب از ديگر فيلم هاى او هستند و آخرين فيلمش در 
سينما هم با نام «پدر آن ديگرى» در سال 93 ساخته شد.  او همچنين كارگردانى دو 

سريال «شوق پرواز» و «هفت سين» را بر عهده داشته است.

از سوى وزارت بازرگانى آمريكا صورت گرفت
آمريكا 12 شركت روسى را به دليل حمايت از ايران تحريم كرد

فارس: وزارت بازرگانى آمريكا 12 شركت روسى را به دليل حمايت از ايران و برنامه فضايى 
روسيه تحريم كرد. به گزارش ريانووستى، شركت گروه نيلكو كه در بلاروس، ايران و روسيه 
مستقر است، به اتهام حمايت از برنامه هسته اى ايران به فهرست تحريم ها اضافه شده است. 
شــركت هاى وكتور، اينفوتك، گاما، ان پى پى و سايرس سيستم به دليل فعاليت هكرها 
در آن، وارد فهرســت تحريم ها شده اند.  شــركت هاى ديو تكنو سرويس، اوكانوس، آئرو 
كامپوزيت، اوبنينسك، آويادويگاتل و وگا نيز به دليل حمايت از نيروى دريايى روسيه و برنامه 

هوافضاى نظامى روسيه تحريم شده اند.

طبق مصوبه كميسيون اقتصادى
واحد پول ايران «ريال» مى ماند

تسنيم: كميسيون اقتصادى مجلس در نشست خود مصوب كرد كه واحد پول ايران «ريال» 
بماند. على اكبر كريمى نماينده مردم اراك و عضو كميســيون اقتصادى مجلس شوراى 
اسلامى در تشريح نشست ديروز كميسيون متبوعش،  اظهار داشت: بر اساس يكى از اين 
بندها عنوان شد كه واحد پول جمهورى اسلامى ايران همان ريال باقى بماند، پس در متن 
مصوب كميســيون نه تبديل ريال به تومان تأييد شده و نه حذف صفر در پول ملى. وى 
عنوان كرد: پيش از اين بحث تبديل ريال به تومان و حذف صفر آخر پول ملى مطرح بود كه 

اين موضوع در مصوبه ديروز كميسيون اقتصادى به علت شرايط موجود ديده نشده است.

رئيس كل دادگاه هاى عمومى و انقلاب تهران:
اتهام متهمان پرونده دكل نفتى مشخص شد

ايسنا: رئيس كل دادگاه هاى عمومى و انقلاب تهران گفت: اتهام متهمان پرونده دكل نفتى 
گمشده، خيانت در امانت، سوءاستفاده از اموال شركت و تحصيل مال نامشروع است.

عباس پوريانى در ارتباط با آخرين وضعيت پرونده دكل نفتى اظهار داشــت: رسيدگى به 
پرونده دكل نفتى گمشده در مجتمع قضايى ويژه امور اقتصادى ادامه دارد. وى تصريح كرد: 
تاكنون براى اين پرونده نزديك به 10 جلسه دادگاه در مجتمع ويژه امور اقتصادى برگزار 
شده است. وى تصريح كرد: با توجه به صحبتى كه با رئيس شعبه رسيدگى كننده انجام 

شده، زمان زيادى از رسيدگى به پرونده نمانده و به زودى حكم متهمان صادر مى شود.
پوريانى همچنين در ادامه از صدور حكم متهم پرونده ايران صدرا خبر داد.

وى در تشريح اين خبر گفت: اين پرونده يك متهم اصلى دارد كه به اتهام خيانت در امانت 
و جعل اسناد به حبس محكوم شده است.

ما از شما دعوت 
مى كنيم كه به 
قطعنامه 2231 
بازگرديد؛ ما از شما 
دعوت مى كنيم كه 
به ميز مذاكره اى 
كه آن را برهم 
زديد، بازگرديد

بــــــــرش

شماره پيامك: 30004567

نشست وزيران خارجه ايران و 1+4 در نيويورك برگزار شد

تعهد دوباره غرب بر تضمين كانال هاى پرداخت با ايران و تداوم صادرات نفت

گزارش خبرى

 اخبار  نشست وزيران خارجه ايران و 1+4 شامگاه دوشنبه 
در حاشيه مجمع عمومى سازمان ملل متحد در نيويورك به 
با  و  اروپايى  اتحاديه  عالى  نماينده  رياست فدريكا موگرينى، 
حضور وزيران خارجه ايران، فرانسه، روسيه، چين، انگليس و 
آلمان برگزار شد. اين دومين بارى بود كه وزيران خارجه ايران و 

1+4 بعد از خروج آمريكا از برجام گرد هم آمدند.
اين نشســت كه پيش از تلاش آمريكا براى استفاده ابزارى از 
شــوراى امنيت و اجراى نمايش عليه ايران از اهميت ويژه اى 
برخوردار بود؛ حمايت اروپا، چين و روســيه از ايران و برجام و 

انزواى آمريكا را به روشنى به تصوير كشيد. 
در پايان اين نشســت وزيران خارجه ايران و كشــورهاى 4+1 
بيانيه مشــترك 12 بندى صادر كردند كه داراى نكات مهم و 

قابل توجهى بود.

 اعلام تعهد دوباره بر اجراى كامل و مؤثر برجام 
وزيران خارجه در اين بيانيه بر اعلام تعهد دوباره كشورهاى عضو 
برجــام بر اجراى كامل و مؤثر اين توافــق، از جمله در حوزه رفع 
تحريم ها تأكيد كــرده و اذعان كردند: رفع تحريم ها و برخوردارى 
ايران از منافع اقتصادى حاصله، بخش كليدى و حياتى برجام است. 
وزيران خارجه در اين بيانيه، اظهار تأســف عميق خود را از خروج 
آمريكا از برجام اعلام داشــته و در يك مقابله آشكار با تحريم هاى 
يكجانبــه آمريكا، بر تعهدات خود مندرج در بيانيه قبلى در تاريخ 
15 تير 97 در موضوعاتى همچون حفظ و ارتقاى روابط گسترده تر 
اقتصادى با ايران، حفظ و استمرار كانال هاى مؤثر مالى براى تعامل 
با ايــران، تداوم صادرات نفت و ميعانات گازى، محصولات نفتى و 
پتروشيمى تأكيد كردند. آن ها همچنين تعهد خود را به پيگيرى 
اقدامات مشخص و مؤثر براى تضمين كانال هاى پرداخت با ايران 
تكرار كردند. نظر به فوريت و ضرورت رســيدن به نتايج ملموس، 
وزيران خارجه از پيشنهاد هاى عملى براى حفظ و توسعه كانال هاى 
پرداخت و به طور مشخص ابتكار تأسيس يك «ساز و كار ويژه» براى 
تسهيل پرداخت هاى مربوط به صادرات(شامل نفت) و واردات ايران، 
كه به فعالان اقتصادى در تعقيب تجارت مشروع با ايران كمك كرده 

و به آن ها اطمينان مجدد مى دهد، استقبال كردند.
آن ها همچنين بر اراده قوى خود براى حمايت از فعاليت بيشــتر 
براى عملياتى كردن فورى اين «ساز و كار ويژه » در كنار تداوم تعامل 

با شركاى منطقه اى و بين المللى تصريح كردند. 

 حفظ برجام به راهكارى واقعى نياز دارد
در همين حال «هايكو مــاس» وزيرخارجه آلمان كه به منظور 
شــركت در نشست مجمع عمومى ســازمان ملل در نيويورك 
به ســر مى برد، با استقبال از سخنان «فدريكا موگرينى» درباره 
راه اندازى يك نهاد مالى به منظور تداوم همكارى هاى تجارى با 
ايران، گفت: براى زنده نگه داشــتن توافق هسته اى ايران به راه 

حلى ملموس و واقعى نياز داريم. 

 آمريكا منزوى شد نه ايران
يك مقام ســابق دولت آمريكا هم با اشاره به نشست اعضاى 4+1 
و ايران در سازمان ملل با كنايه به دولت واشنگتن، نوشت: خروج 

بى جا و بى معنى ترامپ از برجام آمريكا را منزوى كرد نه ايران را.
بن رودز، معاون مشاور امنيت ملى كاخ سفيد در دوران باراك اوباما، 
با انتشار فيلمى از وزيرخارجه ايران و وانگ يى وزيرخارجه چين كه 
در راهروهاى ســازمان ملل در حال رفتن به محل نشست اعضاى 
برجام هستند، با كنايه به دولت دونالد ترامپ، نوشت: «وقتى كه شما 
دور ميز نيستيد در منو هستيد! خروج بى جا و بى معنى ترامپ از 

توافق هسته اى آمريكا را منزوى كرده است نه ايران را».
گفتنى است، در حالى رهبران و سران بيش از 140 كشور جهان به 
منظور حضور در نشست مجمع عمومى سازمان ملل در نيويورك 
حضور دارند كه ايران همچنان مهم ترين مورد اختلاف ميان مقامات 

آمريكا و كشورهاى اروپايى است.

annota�on@qudsonline.ir

يادداشت روز

محمد حسن قديرى ابيانه
 كارشناس مسائل سياسى 

آمريكا به تجزيه ايران راضى مى شود
سياســت اســتعمار براى ســلطه بر جهان و بويژه 
كشورهاى اسلامى سياست «تفرقه بينداز و حكومت 
كن» بوده و هســت. در همين راســتا دامن زدن به 
مسائل نژادى و تلاش براى تحقير يك نژاد توسط نژاد 
ديگر از جمله موضوعاتى است كه استعمار همواره آن 
را دنبال كرده اســت. تقسيم مرزها به نحوى كه دو 
كشور همســايه بر سر مناطقى همواره در حال نزاع 
باشند نيز از جمله سياست هاى استعمار براى تضعيف 
كشورهاســت. از ديگر سياســت هاى استعمار براى 
تضعيف كشورها مى توان به ايجاد حساسيت هاى قومى 
و نژادى و تجزيه طلبى و تلاش براى ايجاد اختلافات 
مذهبى و فرقه هاى ضاله و وابسته به استعمار همانند 
وهابيت و بهائيت، ايجاد اختلاف بين شيعه و سنى، 
سنى با سنى و شيعه با شيعه اشاره كرد. با وجود آنكه 
تاريخ غرب لبريز از درگيرى، كشمكش و آدم كشى 
است و تفاوت هاى زيادى بين دولت هاى غربى وجود 
دارد، اما آن ها در يك رفتار و تصميم دسته جمعى با 
تلاش در راستاى ايجاد وحدت در پى افزايش قدرت 
روز افزون خود برآمدند به نحوى كه با يكسان كردن 
پول خود به واحد يورو، ايجاد اتحاديه اروپا و سازمان 
سياست خارجى واحد، برداشتن مرزهاى مختلف از 
بين خود و حق انتقال سرمايه و سرمايه گذارى درصدد 

افزايش اتحاد و نزديكى خود برآمدند. 
از سوى ديگر با توجه به اينكه استعمار جهانى به اين 
نكته واقف است كه جهان اسلام بسيار گسترده بوده 
و نيمى از نقاط راهبردى جهان به آن تعلق دارد؛ با در 
نظر گرفتن منابع عظيم نفت، گاز و معادن، در صورتى 
كه جهان اســلام متحد شــود به عنوان يك قدرت 
جهانى مى تواند در برابر غرب بايستد؛ بنابراين در راه 
ممانعت از اين اتحاد و غارت منابع كشورهاى اسلامى 

تمام تلاش خود را به كار مى برند.
اما پيروزى انقلاب اســلامى شكســت بزرگى بر سر 
راه سياست استعمار و استكبار بود. استراتژيست هاى 
دوســت و دشمن اتفاق نظر دارند كه انقلاب اسلامى 
در اين راســتا منجر به ايجاد تحولى عظيم شد، چرا 
كه اقتدار ايران در جهان آغازگر شــكل گيرى تمدن 
اسلامى به شمار مى رود. بر اين اساس دنياى استكبار 
به سردمدارى آمريكا با هدف ضربه زدن به اين منبع 
اقتدار، تجزيه ايــران را از همان ابتداى انقلاب دنبال 
مى كند، چراكه آن ها جمهورى اســلامى را به عنوان 
يك كشــور مســتقل بزرگ ثروتمند اسلامى ضد 
استكبارى نمى نگرند، بلكه ايران را محور تمدن اسلامى 
مى داننــد، از اين رو با توجه به ايــن موضوع برنامه 
ريزى هاى توطئه آميز دارند. در همين راستا حمايت از 
گروه هاى تروريستى در 40 سال گذشته همواره ادامه 
داشته است وكشورهاى غربى به عنوان مقر گروه هاى 
تروريستى براى تداوم جنايات آن ها امنيت آفريده اند.  
در اين شــرايط نقش قوميت هاى ايران در شناسايى 
و خنثى سازى توطئه هاى دشمنان قابل تقدير است. 
حركت هاى تروريستى منافقين در ايران و ساير گروه ها 
در شــهرهاى مرزى از جمله كردستان و سيستان و 
بلوچستان تا كنون نتوانسته قوميت هاى ايرانى را عليه 
اتحاد ايران بسيج كند، چرا كه خوشبختانه قوميت هاى 
ايران بيش از هر جاى ديگر با تجزيه طلبى ها و تفرقه 
افكنى ها مقابله كرده اند؛ كما اينكه اعراب خوزستان 
در دفاع از ايران در مقابل تجاوز صدام و حاميانشــان 
جانفشانى ها كردند. تجزيه طلبى و قوم گرايى مظهر 
جنايت است. قوم گرايى غير از قوم دوستى است. طبق 
ديدگاه اسلام نيز قوم گرايى مظهر جاهليت است. گروه 
تروريستى الاحوازى نيز كه ادعاى حمايت از قوميت 
عرب را دارند چيزى جز مزدوران و مزد بگيران بيگانه 
نيستند. بى شــك حكام آل ســعود پشت سر اين 
توطئه ها قرار دارند، هر چند كه برنامه هاى تروريستى 
با هماهنگى كامل آمريكا؛ رژيم صهيونيستى و انگليس 

صورت داده مى شود. 
در شــرايط موجود همه مردم ايران از قوميت هاى 
مختلف خواهان مقابله با تروريســت ها هســتند 
و انتظار مى رود دســتگاه هاى امنيتــى، نظامى و 
قضايى هر گونه حمايت اعم از مسلحانه، سياسى يا 
تبليغاتى از تروريست ها را با قاطعيت مجازات نمايند. 
تجزيه طلبى جرمى سنگين اســت؛ بنابراين بايد 
قوانين سختى براى آن از سوى نمايندگان مجلس 

شوراى اسلامى تدوين شود.

روحانى: سخن ما روشن است، تعهد در برابر تعهد، نقض در برابر نقض، تهديد در برابر تهديد، گام در برابر گام به جاى حرف در برابر حرف
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روزنامـه صبـح ایـرانآستان

حضور آستان قدس رضوی در نمایشگاه تخصصی کتب حوزوی و معارف اسلامی آستان: چهارمین نمایشگاه تخصصی کتب حوزوی و معارف اسلامی به همت معاونت پژوهش حوزه علمیه خراسان در 
مدرسه علمیه آیت الله العظمی خوئی مشهد گشایش یافت و بنیاد پژوهش های اسلامی آستان قدس رضوی با 215 اثر از تازه ترین آثار پژوهشی خود در حوزه علوم و معارف اسلامی در این نمایشگاه حضور یافت. در 

این نمایشگاه که در مساحتی افزون بر 1000 مترمربع برپا شده است، ناشران کشوری و بین المللی با ارائه جدیدترین آثار خود با موضوعات علوم و معارف اسلامی حضور دارند.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r معاون فرهنگی سازمان فرهنگی آستان قدس خبر داد
»همراه با امام در برابر دشمنان«؛ شعار برنامه های دهه آخر صفر

آستان: معاون فرهنگی سازمان فرهنگی آستان قدس رضوی گفت: برنامه های دهه 
 آخر صفر آستان قدس رضوی با شعار »همراه با امام در برابر دشمنان« اجرا می شود. 
حجت الاسلام محسن بذرگری هاشمی در نشست ستاد مناسبت های ویژه آستان قدس 
رضوی که در سازمان فرهنگی آستان قدس رضوی برگزار شد، اظهار کرد: برنامه های دهه 
آخر صفر آستان قدس رضوی با مأموریت اصلی »تقویت روحیه و همدلی عمومی برای 
مبارزه اجتماعی و اقتصادی با استکبار« و شعار محوری »همراه با امام در برابر دشمنان« اجرا 
می شوند. دهه آخر صفر امسال همزمان شده است با روز استکبارستیزی؛ بنابراین محور 

برنامه های این دهه با همین رویکرد برنامه ریزی شده است. 
وی با اشاره به جلسات هم اندیشی با اشخاص و افراد صاحب نظر در عرصه های فرهنگی و 
دینی در خصوص برنامه های ایام شهادت امام رضا)ع( ادامه داد: محورهای موضوعی که در 
برنامه ریزی ستاد مناسبت های ویژه آستان قدس رضوی برای این ایام در نظر گرفته شده 
است، شامل موضوعاتی مانند چهلمین سال پیروزی انقلاب اسلامی، شعار حمایت از کالای 
ایرانی و12 قرن تمدن سازی امام هشتم)ع(، نقشه هجرت تمدن ساز امام رضا)ع( از حجاز 

تا خراسان و توجه به مصادیق شفاف نقشه دشمنان در کشور می شود.
دبیر ســتاد مناسبت های ویژه آستان قدس رضوی بیان کرد: گستره برنامه های دهه آخر 
صفر آســتان قدس رضوی علاوه بر حرم مطهر رضوی سطح شهر مشهد، سراسر کشور و 

عرصه های بین المللی را نیز تحت پوشش قرار می دهد.

به منظور حفظ بهداشت و حرمت حرم رضوی
5000 قفسه نگهداری کفش در حرم رضوی ایجاد شد

آستان: مدیر امور خدمه حرم مطهر رضوی گفت: به منظور حفظ حرمت روضه منوره، 
قفسه های نگهداری کفش  در ورودی های مضجع منور رضوی ایجاد شد.

محمــد توکلی، مدیر امور خدمه حرم مطهر رضوی در این باره اظهار کرد: با دســتور 
تولیت آستان قدس رضوی مبنی بر حفظ قداست و حرمت روضه منوره و در راستای 
افزایش رفاه حال زائران طرح ایجاد قفسه های نگهداری کفش  زائران در فضاهای نزدیک 
به روضه منوره در نظر گرفته شد تا زائران بتوانند کفش های خود را در این قفسه ها قرار 

داده و با خیال آسوده به زیارت بپردازند.
وی افزود: این طرح در مرحله نخست از ماه گذشته به صورت آزمایشی آغاز شد و بنا 
داریــم آن را گام بــه گام در تمامی رواق های مبارکه و طبقات تحتانی و همکف حرم 
مطهر اجرایی کنیم. توکلی ضمن بیان اینکه این طرح علاوه بر حفظ حرمت حرم مطهر 
موجب حفظ بهداشت و نظافت اماکن متبرکه می شود، اظهار کرد: در حال حاضر افزون 

بر 5000 قفسه ساخته شده که این تعداد تا سقف 30 هزار قفسه قابل افزایش است.
وی افزود: این قفسه ها در ورودی های صحن آزادی، مسجد گوهرشاد، رواق های دارالزهد 

و دارالولایه به سمت روضه منوره علاوه بر کفشداری های موجود ایجاد شده است.

قنات های روستاهای محروم کرمان احیا می شوند
آستان: سرپرست دفتر نمایندگی آســتان قدس رضــوی در استان کرمان گفت: در 
راســتای طرح توانمندســازی محرومان و افزایش فرصت های اشتغال در روستاهای 
»کوهستان« و »نهضت آباد« شهرستان رودبار جنوب، طرح لایروبی و احیای قنوات در 

این مناطق اجرایی می شود.
سیدحســین صابری اظهار کرد: با توجه به منشــور هفت گانه مقام معظم رهبری و 
در راســتای اجرای سیاســت های محرومیت زدایی و رفع نیازهــای مردم در مناطق 
محروم کشــور، دفتر نمایندگی آستان قدس در استان کرمان پس از انجام تحقیقات 
و بررســی های کارشناسی در مناطق محروم رودبار جنوب، دو روستای »نهضت آباد« و 
»کوهستان« این منطقه را به عنوان هدف خدمت رسانی آستان قدس رضوی انتخاب و از 
طریق خادمیاران رضوی، مشارکت بسیج دانشجویی و اردوهای جهادی خدمت رسانی 

به مردم این مناطق را آغاز کرده است.
وی شــغل اکثر مردم این روســتاها را دامداری و کشاورزی معرفی و خاطرنشان کرد: 
متأسفانه به دلیل کاهش نزولات آسمانی، خشکسالی های اخیر و توفان شن، قنوات و 
چاه های آب کشاورزی در این مناطق تخریب و آب قنوات قطع شده است؛ به صورتی 
که امکان استفاده از آن تقریباً وجود ندارد و اگر بازسازی آن ها انجام نشود، تمام منابع 

درآمدی روستاییان از بین خواهد رفت.

خـــبر

بسرعت  آن  تعطیلات  و  تابستان  ماه  قدس    
برای دانش آموزان سپری شد و مهری که هزاران 
دانش آموز برای آمدنش لحظه شماری می کردند، 
فرا رسید. حالا بازار پرزرق و برق نوشت افزار جان 
گرفته و بسیاری اهالی کتاب و درس و مدرسه 

برای شروع سال تحصیلی آماده شده اند.
امسال بســیاری از بچه هایی که سال گذشته در 
حســرت دفترهای تانخــورده و کیف های جدید 
بودند، لبخند شــادی بر لبانشان است و آن ها هم 
می توانند مانند دیگر هم کلاسی هایشان با کیف و 
نوشت افزارهای جدید وارد مدرسه و کلاس درس 
شوند. توزیع بسته های نوشت افزار یکی از اقدام های 
جدید آســتان قدس رضوی طی دو سال گذشته 
بوده و امسال هم در آستانه سال تحصیلی جدید، 
این برنامــه با 50 درصد افزایــش در حال انجام 
اســت. مصطفی خاکســار قهرودی معاون امداد 
مستضعفان آستان قدس رضوی که مجموعه اش 
متولی توزیع بسته های نوشت افزار در سراسر کشور 
است، در این باره به خبرنگار ما می گوید: همزمان 
با روزهای پایانی مرداد ماه کار توزیع بســته های 
کامل نوشت افزار ایرانی- اسلامی برای دانش آموزان 
محروم از مناطق مرزی اســتان خراسان رضوی 
شروع شــد و این بسته ها تا نیمه اول مهر ماه در 
بین 150 هزار دانش آموز محروم و نیازمند سراسر 
کشور توزیع می شود تا کودکان با خوشحالی وارد 

کلاس های درس شوند.

 ارزش 80 میلیاردی بسته های تحصیلی
وی با بیان اینکه با دســتور تولیت آستان قدس 

رضوی 150 هزار بسته تحصیلی با ارزشی افزون 
بر 80 میلیارد ریال در میان دانش آموزان روستاها 
و مناطق محروم کشور در حال توزیع است، گفت: 
بسته های اهدایی برای دانش آموزان مقطع ابتدایی 
شامل یک جامدادی، گونیا و خط کش ژله ای، یک 
بسته مداد رنگی 12 تایی، سه خودکار، یک دفتر 
80 برگ، دو دفتر 60 برگ، ســه دفتر 40 برگ، 
یک دفتر نقاشــی و هفت مداد مشــکی و قرمز و 
دو تراش و پاک کن و یک کیف متناســب برای 
این گروه سنی است. خاکسار همچنین از کیف، 6 

خودکار، یک دفتر 80 برگ، ســه دفتر 60 برگ و 
دو دفتر دو خط و یک پاک کن به عنوان محتویات 
بســته های اهدایی بــرای دانش آمــوزان مقاطع 
متوسطه دوره اول و دوم نام برد و گفت: حدود 65 
درصد بسته های اهدایی برای دانش آموزان مقاطع 
ابتدایــی دوره اول و دوم و 35 درصــد دیگر برای 

دانش آموزان مقاطع متوسطه بوده است.

 اشتغال زایی برای 300 جوان ایرانی
وی با بیان اینکه با اجرای این طرح برای تعدادی 

از جوانان اشــتغال زایی ایجاد شده است، گفت: 
 با شــروع طرح اهدای بســته های نوشــت افزار 
ایرانی- اسلامی برای حدود 300 نفر در کارگاه های 
تولید کیف و نوشــت افزار تحت حمایت آستان 
قدس رضوی اشتغال زایی شده است. معاون امداد 
مستضعفان آســتان قدس رضوی با بیان اینکه 
در تولید این بســته های تحصیلی تأکید ویژه ای 
بر حمایت از کالای با کیفیت ایرانی شده است، 
عنوان کرد: در کنــار توجه به تولید داخلی، این 
بسته ها حاوی پیام های فرهنگی و اسلامی است 

به گونه ای که تصاویر این نوشت افزارها متناسب 
با مفاهیم اسلامی - ایرانی اســت. معاون امداد 
مستضعفان آستان قدس رضوی با تأکید بر اینکه 
دفاتر نمایندگی آستان قدس رضوی در سراسر 
کشور و کانون های خادمیاری شهرهای مختلف 
نقش ویــژه ای را برای شناســایی دانش آموزان 
محروم داشتند، عنوان کرد: بسته های اهدایی با 
توجه به میزان محرومیت استان ها و دانش آموزانی 
که از قبل شناســایی شــده بودند، توسط دفاتر 
 نمایندگی در اســتان های مختلف به افراد اهدا 

می شود.
 خاکسار قهرودی به مشارکت نهادهای حمایتی 
از جمله قرارگاه ثامن الائمه)ع( سپاه پاسداران و 
خیران شهرهای مختلف برای تهیه این بسته های 
تحصیلی اشاره و اظهار کرد: امیدواریم با مشارکت 
 بیشــتر خیران در آینده کار توزیع بســته های 

نوشت افزار با رشد بیشتری انجام شود.

 رشد 50 درصدی توزیع بسته های تحصیلی
معاونت امداد مســتضعفان آستان قدس رضوی 
تصریح کرد: آســتان قدس رضوی در سال 95 
تعداد 67 هزار بســته و در سال 96 تعداد 100 
هزار بسته نوشت افزار ایرانی- اسلامی را همزمان 
با بازگشــایی مــدارس در میان دانــش آموزان 
محروم سراسر کشور توزیع کرد و بنا بود امسال 
نیز 100 هزار بســته توزیع شود که با نگاه ویژه 
تولیت آستان قدس رضوی این تعداد با رشد 50 
 درصدی به 150 هزار بسته تحصیلی افزایش یافته 

است.

با توزیع 150 هزار بسته نوشت افزار ایرانی توسط معاونت امداد مستضعفان آستان قدس رضوی  

خنده مهمان لب های دانش آموزان محروم کشور شد 

توسط مرکز امور بین الملل آستان قدس رضوی
دوره تربیت مبلغ بین الملل معارف رضوی برگزار می شود

خبر

قدس/محمدحسین مروج کاشانی: رئیس اداره مطالعات و 
برنامه ریزی مرکز امور بین الملل آستان قدس رضوی از اعلام 
فراخوان عمومی برگزاری دوره تربیت مبلغ بین الملل معارف 

رضوی خبر داد.
دکتر غلامرضا کحلکــی در این باره به خبرنگار قدس گفت: 
ایــن دوره به منظور تربیت مبلغانی اســت که مســلط به 
زبان های عربی یا انگلیسی هستند که در این دوره مبلغان با 
توانمندی های تبلیغی در زمینه سنت وسیره و معارف حضرت 

رضا)ع( آشنا می شوند.
وی ادامه داد: تربیت مبلغان »سفیران نور« مرکز امور بین الملل 
آســتان قدس رضوی در امتداد فعالیت هــای این مرکز در 

راستای اعزام مبلغ به خارج از کشور است.
وی با اشــاره به فراخوان طلاب برادر حوزه علمیه که تا دهم 
مهرمــاه ادامه دارد، گفت: پس از برگــزاری آزمون کتبی در 
12 مهرمــاه و مصاحبه علمی که در 26 و 27 مهرماه برگزار 
می شــود، افراد واجد شرایط انتخاب می شــوند و دوره های 

تخصصی و آموزشــی برای منتخبان از سوم آذر ماه تا پایان 
سال جای تدارک دیده شده است.

کحلکی افزود: پذیرفته شدگان این دوره مدرک معتبر علمی 
از دانشگاه باقرالعلوم)ع( قم دریافت می کنند و مطابق شرایط 
و ضوابط تعیین شــده در اولویت اعزام به کشورهای عرب و 

انگلیسی زبان قرار می گیرند.
وی متذکر شــد: همچنین افراد ممتــاز در این دوره ، کمک 
هزینه تحصیلی دریافت کرده و از استادان مجرب حوزوی و 
دانشگاهی در حیطه معارف و سیره رضوی و تبلیغ در عرصه 

بین المللی آموزش های لازم را فرا می گیرند.
این مقام مسئول اظهارکرد: این دوره با همکاری دفتر تبلیغات 

اســلامی و دانشگاه علوم اســلامی رضوی برگزار می شود و 
علاقه منــدان برای ثبت نام در این دوره می توانند به نشــانی 

اینترنتی www.maalem.ir مراجعه نمایند.
وی افزود: در این دوره اولویت با مبلغانی اســت که از تسلط 
نسبی در زبان عربی یا انگلیسی برخوردار بوده و به تحصیل در 

سطح دو و بالاتر حوزه های علمیه اشتغال دارند.
کحلکی خاطرنشان کرد: مرکز امور بین الملل آستان قدس 
رضوی در سال جاری نیز همچون سال گذشته در نظر دارد 
تا حداقل 16 نفر از مبلغان مســلط به معارف رضوی را پس 
از پذیرفته شــدن در این دوره، برای تبلیغ به خارج از کشور 

اعزام کند.



w w w . q u d s o n l i n e . i r
 چهارشنبه 4 مهر 1397  16 محرم 1440 26 سپتامبر 2018  سال سى و يكم  شماره 8790    

اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

سرپرست وزارت اقتصاد: سهام عدالت بايد قابل معامله شود  تسنيم: سرپرست وزارت امور اقتصادى و دارايى با اشاره به لزوم پيگيرى جهت قابل معامله  كردن صندوق هاى سرمايه  گذارى سهام عدالت گفت: 
در موضوع سهام عدالت زمانى سهامدارى معنى واقعى خود را پيدا مى كند كه براحتى قابل معامله و فروش باشد.سيدرحمت االله اكرمى در مجمع عمومى عادى سالانه سازمان خصوصى  سازى با بيان اينكه در گذشته برخى از 
واگذارى ها، واگذارى به بخش خصوصى واقعى نبود، تصريح كرد: خوشبختانه در دولت يازدهم و دوازدهم تلاش شد تا واگذارى ها به بخش خصوصى واقعى صورت گيرد كه در سال 1396 اين امر صد در صد محقق شده است.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r
با اختصاص دو بسته معيشتى

افزايش دستمزد كارمندان و كارگران منتفى شد
اقتصــاد: افزايش دســتمزد كارگران 
و كارمنــدان ظاهراً با اظهــارات ديروز 

مسئولان منتفى شد. 
رئيس سازمان برنامه و بودجه در حاشيه 
جلسه اشتغال گسترده درباره دو بسته 
معيشتى حمايت از مردم گفت: اين دو 
بسته بعد از سفر رئيس جمهور بررسى 
مى شود و هروقت به تصويب نهايى برسد، اجرا خواهد شد و يكى از اين بسته ها 
بسته جبرانى براى حقوق بگيران است.نوبخت افزود: اگر قرار باشد افزايش حقوقى 
براى كاركنان دولت داشــته باشــيم، حتماً در قانون بودجه سال آينده است و 
اطلاع رسانى مى شــود، اما قرار شد به 6 ميليون و 900 هزار حقوق بگير بسته 
جبرانى داده شــود؛ بسته اى كه آقاى نوبخت توضيح بيشــترى درباره آن نداد.
ازســوى ديگر در حالى كه نمايندگان كارگرى بعد از نامه به سرپرســت وزارت 
كار در انتظار تشكيل شــوراى عالى كار براى ترميم قدرت خريدشان هستند، 
اما سرپرســت وزارت كار مى گويد موضوع معيشــت كارگران را در قالب همان 
بسته هاى حمايتى عام دولت پيگيرى مى كند.محسنى بندپى در پاسخ به اينكه 
پس تقاضاى كارگران براى برگزارى جلســه شوراى عالى كار و ترميم مزد چه 
مى شــود،  گفت: موضوع كارگران نيز در همان قالب بســته هاى حمايتى دنبال 
مى شــود.گفتنى است سه نفر از اعضاى كارگرى شــوراى عالى كار بعد از آنكه 
در نشست كميته مزد اين شورا، كاهش 800 هزار تومانى قدرت خريد كارگران 
را به تأييد گروه هاى ســه جانبه، دولت، كارفرمايان و كارگران رسانيد، در نامه به 
انوشيروان محسنى بندپى سرپرست وزارت كار از اينكه تصميم نهايى در اين زمينه 
معطل برگزارى نشست شوراى عالى كار است، گلايه كرده و خواهان تسريع در 

برگزارى اين نشست شدند.

ركوردشكنى هاى شاخص بورس با رشد 6000 واحدى 
ايرنا: شاخص بورس تحت تأثير افزايش 
اميدوارى نســبت به بهبــود تعاملات 
بين المللى با رشد 5993 پله اى نسبت 
به روز قبل در جايگاه 174 هزار و 618 
واحد ايســتاد.اعلام تداوم حمايت پنج 
عضو باقيمانده برجام بر ادامه همكارى 
اقتصادى با ايران و همچنين انتشار اخبار 
مثبت از شركت ها، از مهم ترين عوامل رشد بى سابقه شاخص بورس در معاملات 
بود.جلســه ايران و پنج عضو برجام و انتشار بيانيه پايانى، اميدوارى ها نسبت به 
تعهــد اروپايى ها به ماندن در برجام و ادامه همكارى اقتصادى با ايران را تقويت 
كرد. ظاهراً قرار اســت اروپا كانال ويژه اى براى دور زدن تحريم هاى آمريكا عليه 

ايران ايجاد كند.

برنامه اشتغال فراگير، لنگ بودجه
مهر: با وجود گذشــت يك ســال از تفاهمنامه «برنامه اشــتغال فراگير96» و 
تخصيص فقــط 100 ميليارد تومان از كل منابع 1000ميليارد تومانى، نوبخت 

رئيس سازمان برنامه از تعهدات مالى سال گذشته، اظهار بى اطلاعى مى كند.

متوسط قيمت مسكن تهران به 8.1 ميليون تومان رسيد
مهر: آمــار دفتر برنامه ريــزى و اقتصاد 
مســكن وزارت راه و شهرســازى از بازار 
مســكن در شهريور ماه نشــان مى دهد، 
متوسط قيمت هر مترمربع واحد مسكونى 
در اين ماه نسبت به شهريور 96 افزايش 
74 درصدى دارد.تعداد معاملات مسكن 
نيز در شــهريور نســبت به مرداد امسال 
19.6 درصد كاهش نشان مى دهد.همچنين قيمت هر متر مربع در شهريور امسال 
نســبت به مرداد سال جارى 9.3 درصد و نســبت به شهريور سال گذشته 73.39 
درصد افزايش نشان مى دهد.گران ترين منطقه تهران در شهريور امسال منطقه يك با 
متوسط قيمت مترى 17 ميليون و 771 هزار تومان بود و ارزان ترين منطقه پايتخت 

نيز منطقه 18 با ميانگين مترى 3 ميليون و 470 هزار تومان تعيين شده است. 

سكه و ارز باز افسار پاره كرد
خبرآنلاين: قيمت هر قطعه سكه بهار آزادى با قبول نوسان بسيار بالا يك بار تا 
ارتفاع 4 ميليون و 811 هزار تومان بالا رفت، اما پس از آن از ميانه روز به قيمت 
4 ميليون و 741 هزار تومان رضايت داد. بهاى هر گرم طلاى 18 عيار نيز 453 
هزار و 800 تومان شد كه افزايشى برابر با 1610 تومان را نسبت به روز قبل شاهد 

است. هر دلار آمريكا در بازار با 16 هزار و 200 تومان مبادله شد. 

ثبت نام 8772 دستگاه در ايران خودرو 
صداوسيما:معاون فروش و بازاريابى ايران خودرو گفت: 8772 دستگاه خودرو تا 
ساعت 15 ديروز پيش فروش شده و ظرفيت براى ثبت نام همچنان باقى است.

مُهر تأييد وزارت اطلاعات بر وجود تخلف 
درثبت سفارش خودرو

مهر: كميســيون حمايت از توليد ملى مجلس با تدوين گزارشى درخصوص 
«توقف ثبت ســفارش خــودرو و افزايش تعرفه واردات» اعــلام كرد: وزارت 
اطلاعــات و گمــرك، وجود رانت و تخلف در ثبت ســفارش خودرو را تأييد 
كرده اند.در بررسى ها مشخص شــد كه حداقل تعداد 6481 دستگاه خودروى 
خارجى به اذعان وزارت صنعت، معدن و تجارت از تاريخ 24 تير 96 لغايت 9 دى 

96 در زمان توقف ثبت سفارش به روش هاى غيرقانونى ثبت سفارش شده اند. 

مكث

ذره بين

مى شود و هروقت به تصويب نهايى برسد، اجرا خواهد شد و يكى از اين بسته ها 

 اقتصاد/ زهرا طوســى  معاون وزير 
راه و شهرســازى گفته است كه درحال 
حاضر 200هزار واحد مســكن مهر نيمه 
كاره در كشــور وجود دارد كه 100هزار 
واحد آن فاقد متقاضى اســت، اما مردم 
خواهان مســكن مهر هســتند كه ادعا 

مى شود، همچنان بدون مشترى است. 
در حالى كه مســئولان وزارت راه مدام 
مســكن مهر را بــه چالش كشــيده و 
واحدهاى آن را بــدون متقاضى قلمداد 
مى كنند، فعالان حوزه مسكن از بازار داغ 

خريد اين واحدها سخن مى گويند.
بــه گفته كارشناســان يكــى از عوامل 
افزايش قيمت شديد مسكن در اين ماه ها 
كمبود توليد و عرضه واحدهاى مسكونى 
بوده است. مطابق با گزارش  بانك مركزى 
تعداد پروانه هاى ســاختمانى صادر شده 
توسط شــهردارى ها در سال هاى 92 تا 
96 نســبت به چهارســال قبل بيش از 
50 درصد كاهش داشته است. از طرفى 
بخش قابل توجهى از واحدهاى ســاخته 
شــده درغياب اجراى قانــون ماليات بر 
خانه هاى خالى احتكار شده 
و به بازار عرضه نشده است. 
مطابق با سرشــمارى سال 
95 بيــش از 2,5 ميليون 
در  خالى  مســكونى  واحد 
كشــور وجــود دارد كــه 
نزديك به 500 هزار واحد 

آن فقط در تهران است.

 مهاجرت مستأجران از 
شهرهاى بزرگ 

درعيــن حــال همزمان با 
افزايــش قيمت هاى اخير، 
قيمت هاى بخش مســكن 
تغييرات  دســتخوش  نيز 
اســت.  شــده  بســيارى 
نگاهــى به گــزارش بانك 
مركــزى در شــهر تهران 
نشان مى دهد كه ميانگين 
قيمت يك مترمربع مسكن 
در مردادماه با افزايش كم ســابقه 61,2 
درصدى نسبت به مردادماه پارسال، به 
7,4 ميليون تومان رســيده است. مركز 
آمار نيز از افزايش 26.7 درصدى مبلغ 
اجــاره  ماهانــه در بهار 97، نســبت به 
فصل مشــابه ســال قبل، خبر داد. اين 
افزايش قيمت ها بعضى از مستأجرين را 
مجبور به تغييــر منطقه زندگى خود و 
گاه مهاجرت از شهرهاى بزرگ و حتى 
حاشيه نشينى كرد. به طورى كه حسام 
عقبايى، نايب رئيس اتحاديه مشــاوران 
املاك كشور هم بر كوچ مستأجران به 
مناطق پايين تر و حاشــيه  شهرها صحه 
گذاشت و گفت: «افزايش قيمت ها باعث 
شد تا بسيارى از مردم در سال جارى به 
مناطق پايين تر كوچ كنند و البته برخى 
از مستأجرانى كه در جنوب شهر ساكن 
بودند مجبور شدند تا به حاشيه نشينى 

تن دهند».
مصطفى قلى خســروى رئيس اتحاديه 
املاك كشــور نيز تأكيد كرده است كه 
بــا توجه به افزايش قيمــت اجاره بهاى 
مسكن و كاهش توان پرداخت آن، مردم 
به ســمت شــهرك هاى اقمارى اطراف 

تهران(مسكن مهر) روى آورده اند.
وزارت  مســئولين  شــرايط  ايــن  در 
راه و شهرســازى از وجــود تعداد قابل 
توجهى واحد مسكن مهر بدون متقاضى 

خبر مى دهند. احمد اصغرى مهرآبادى، 
قائــم مقام وزيــر راه و شهرســازى در 
مراســم افتتــاح 1088 واحد مســكن 
مهر در شهرســتان رودبار در تاريخ 18 
شهريورماه امسال،گفت: « به رغم تمام 
مزيــت ها، اين طــرح داراى ايرادهايى 
نيــز بوده كه ســبب ايجاد مشــكل در 
مســير اجراى آن شده اســت و اكنون 
تعداد 100 هزار واحد مسكن مهر فاقد 

متقاضى است».
اين اولين بار نيست كه مسئولين وزارت 
راه و شهرسازى از وجود واحدهاى بدون 
متقاضى مســكن مهر خبــر مى دهند. 
پيش از اين هم عبــاس آخوندى، وزير 
راه و شهرســازى بارها ايــن موضوع را 
مطــرح كــرده وگفته بــود: «117 هزار 
واحد داريم كــه حتى يك متقاضى هم 
ندارد. اين ها را از كجا ســاختند؟ از پول 
متقاضيان آن را ساخته اند و پول مردم را 

در بيابان حرام كرده اند».

 بازار داغ مسكن مهر
ايــن درحالى اســت كه مســعود نورى 
مسكن  تعاونى هاى  شــركت  مديرعامل 
كارمندان خراســان بزرگ در گفت و گو 
با خبرنگار ما از تنور داغ معاملات مسكن 
مهر ســخن مى گويــد و تأكيد مى كند: 
مســكن مهر به خاطر قــرار گرفتن در 
شــهرك هاى اقمارى قيمت مناسب ترى 
نسبت به واحدهاى مسكونى ديگر دارد 
براى همين مردم خيلى راغب هســتند 
از اين خانه ها خريــدارى كنند و از رنج 

مستأجرى رهايى يابند.
وى با تأكيد براينكه در سال هاى اخير كه 
قيمت اجاره بها و منازل مســكونى رشد 
صعــودى را طى مى كند، خريد و فروش 
مســكن هاى مهر نيز رونــق پيدا كرده 
است، مى افزايد: بسيارى از تعاونى ها اين 
واحدها را كه پيشرفت فيزيكى مختلفى 

دارند به متقاضيان عرضه مى كنند.
وى در پاســخ بــه اينكه آيــا واحدهاى 
ساخته شده بدون متقاضى نيز در مسكن 
مهر موجود اســت، مى افزايد: با توجه به 
اينكه خانه هاى تكميل شده بسرعت به 
فروش مى رسند، درحال حاضر واحدهاى 
ناتمام با 50 درصد پيشرفت فيزيكى نيز 
متقاضيــان زيادى دارند كــه معمولاً به 
قول مســاعد تحويل يكســاله به فروش 

مى رسند. 

 سرپوشى بر كارنامه ضعيف
غلامى كارشــناس بازار مســكن نيز در 
گفت و گــو با خبرنگار ما در همين زمينه 
با اشــاره به اينكه مسئولين وزارت راه با 
ارائه آمارهــاى واحدهاى بدون متقاضى 
مســكن مهر، درصدد سرپوش گذاشتن 
بر كارنامه ضعيف خود در بخش مسكن 
هستند، مى افزايد: سال هاست بسيارى از 
متقاضيان مسكن مهر منتظر تحقق وعده 
تكميل و تحويل واحدهاى خود هستند و 
با توجه به گرانى هاى اخير كه در برخى 
نقاط تا 50 درصد افزايش داشــته، فشار 
اقتصادى ســنگينى را تحمل مى كنند، 
ولى خبــرى از تكميل برخــى واحدها 
نيست و خود مســئولين وزارت راه هم 
مى دانند برخــى از اين واحدها به خاطر 
نداشــتن زيرســاخت هاى لازم از سوى 

دولت تكميل نشده است.
وى مى افزايد: متأســفانه آمار واحدهاى 
واگذار نشــده بــه متقاضيان مســكن 
مهر، طــورى عنوان مى شــود كه انگار 
مسكن هايى هســت كه تكميل شده و 
كسى نيست اين ها را بخرد در حالى كه 
مشاهدات ميدانى نشــان مى دهد مردم 

خواهان دريافت واحد خود هستند.
وى تأكيــد مى كند: مســئولان وزارت 
راه مدام مى گويند اگــر اين قدر بودجه 
به ما داده شــود، ما مسكن مهر را تمام 
مى كنيم. ايــن در حالى اســت كه اگر 
وزارت راه بخواهــد، مى تواند اين قضيه 
را تمام كند. آن ها مى توانند با اســتفاده 
از اقساط بازگشــتى مسكن مهر، ظرف 
يك ســال اين كار را انجــام دهند، ولى 
اين كار را نمى كنند چون اين منابع را به 
خاطر كمبود بودجه، جاى ديگرى هزينه 

مى كنند.
وى تصريح مى كند: اقســاط بازگشتى از 
مســكن مهر در صنــدوق پس انداز يكم 
استفاده مى شود و اين را هم علنى اعلام 
كرده اند، كسانى كه از وام اقساط صندوق 
پس انداز يكم استفاده مى كنند، از اقشار 
متوسط هستند، يعنى پولى كه بايد براى 
محرومين  مســكونى  واحدهاى  تكميل 
جامعه صرف شود، دارد قشر متوسط به 

بالا را صاحبخانه مى كند.

 مسكن هاى خالى كجاست؟
افشين پروين پور كارشناس بازار مسكن 
نيز در گفت و گو با خبرنگار ما مى گويد: از 

مسئولانى كه مى گويند واحدهاى مسكن 
مهر خالى و بدون متقاضى است و مردم 
تمايلى براى استفاده از آن ها ندارند، بايد 
پرســيد اين واحدها كجا هستند چون 
شواهد نشــان مى دهد كه مطالبه گرى 
در اين حوزه وجود دارد و افراد بســيارى 
معترض هستند كه چرا واحدهاى آن ها 

تحويل داده نمى شود.
وى با اشــاره به اينكه دولت در پنج سال 
اخير كار خاصى در حوزه مســكن انجام 
نداده، مانــور براى به چالش كشــيدن 
مســكن مهر را سرپوشــى براى كتمان 
كارنامه ضعيف وزارت را ه وشهرســازى 
در ســال هاى اخير مى داند و مى افزايد: 
تمام واحدهاى مسكن مهر تكميل شده 
داراى متقاضى هستند و اگر واحد مسكن 
مهرى بدون متقاضى مانده به دليل فراهم 
نشــدن امكانات اوليه ماننــد آب و برق 
و گاز و مســيرهاى دسترسى است. اگر 
مسئولين وزارت راه و شهرسازى چنين 
ادعايى را قبول ندارند، مى توانند نشــانى 
واحدهاى تكميل شــده و داراى امكانات 
اوليه زندگى كه بدون متقاضى هستند را 

دراختيار رسانه ها و مردم بگذارند. 
گفتنى اســت، اين وزراتخانــه قرار بود 
درقالب طرح مســكن اجتماعى سالانه 
100 هزار مســكن براى اقشــار ضعيف 
فراهــم ســازد، ولــى هنوز ايــن طرح 
بــه مرحله اجرا نرســيده اســت. طرح 
بازآفرينى شــهرى با سر و صداى بسيار 
و برگزارى جلســات متعدد شروع به كار 
كرد، ولى خروجى مشــخصى نداشــته 
اســت. در زمان افتتاح اين طرح رئيس 
جمهــور گفته بــود: «طــرح بازآفرينى 
شهرى برنامه اساسى دولت براى مسكن 
خانه  اولى ها، صيانت از جان و ســلامت 
مردم و نوسازى محلات كهنه و فرسوده 
اســت». با وجــود اين، درحالــى كه از 
مراســم كلنگ زنى فــاز اول اين طرح 
درمحله ســيروس تهران كه توسط وزير 
راه و شهرســازى در بهمن ماه سال 96 
انجام شد، بيش از 9 ماه مى گذرد، هيچ 
پيشــرفتى نداشــته و همچنان متوقف 
اســت. تنها سياســت اعمالى وزارت راه 
و شهرســازى، تحريك تقاضا و افزايش 
ميــزان وام خريد بود؛ آن هــم نه براى 
واحدهاى نوساز بلكه براى كليه واحدها 
كه نتيجه اى جز كمــك به ايجاد گرانى 

شديد قيمت ها در بازار مسكن نداشت.

آيا ادعاى دولتى ها درباره عدم استقبال از 100 هزار واحد مسكونى ارزان قيمت درست است؟

مسكن مهر؛ مردم مى خواهند، دولت تكميل نمى كند چين: مذاكره زير تيغ آمريكا 
دشوار است

مهر: معاون وزارت بازرگانى و همچنين وزير 
خارجه چين، در صحبت هايى جداگانه تداوم 
مذاكرات تجارى تحت فشار و تهديد آمريكا 
را منتفى دانستند.به گزارش رويترز: «وانگ 
شــوونِ» اعلام كرد تداوم مذاكرات تجارى با 
ايالات متحده مادامى كه واشنگتن چاقوى 
خود را بر گلوى چين مى فشــارد، دشــوار 
خواهد بود.وى يك روز بعد از اجرايى شدن 
دور جديد تعرفه هاى آمريكا بر 200 ميليارد 
دلار از كالاهاى چينى، گفت: ادامه مذاكره به 

تمايل آمريكا بستگى دارد.
بــا بالاگرفتــن مناقشــات تجــارى ميان 
واشنگتن-پكن، چين نيز در مقام مقابله  به  
مثل بر 60 ميليــارد دلار كالاى آمريكايى 

ازجمله گاز طبيعى مايع تعرفه اعمال كرد.

تحريم نفت ايران 
قيمت بنزين در اروپا و آسيا 

را افزايش مى دهد 
بيزينس اينسايدر: قيمت رو به افزايش نفت 
مى تواند به طور قابــل توجهى قيمت بنزين 
در اروپا را افزايش دهد. كارشناسان معتقدند 
رســيدن قيمت نفت به 100 دلار به ازاى هر 
بشــكه مى تواند موجب افزايش قيمت بنزين 
در اروپا بشود. اين افزايش قيمت نفت به علت 
تحريم نفت ايران در بازار به دليل تحريم هاى 
آمريكا عليه ايران رخ داده است. در حال حاضر 
قيمت يك بشــكه نفت خام بيش از 80 دلار 
است كه بالاترين سطح از نوامبر 2014 است. 
كارشناســان مى گويند افزايش هــر دلار در 
قيمت نفت مى تواند يك پوند به قيمت بنزين 
در پمپ ها را افزايش دهد. در ضمن، با توجه به 
اينكه قيمت نفت به دلار است، تأثيرات نرخ ارز 
نيز بر قيمت بنزين تأثير مى گذارد. با توجه به 
كاهش ارزش يورو در برابر دلار، قيمت نفت در 
6 ماه گذشــته 3 تا 4 دلار گران تر شد.ازسوى 
ديگر با توقــف واردات ميعانات پارس جنوبى 
كه همواره يكى از اقتصادى ترين خوراك هاى 
پالايشــگاه هاى كره اى براى توليد بنزين بوده 
اســت، قيمت اين ســوخت در كره جنوبى 

افزايش پيدا كرد.

ايجاد بانك مشترك 
ايران و عراق

تســنيم: جعفر الحمدانى رئيس اتحاديه 
اتاق هاى بازرگانى عراق با ابراز اينكه «ما آماده 
هستيم كه مشكلات پيشِ روى فعاليت هاى 
اقتصادى دو كشــور را برطرف كنيم» گفت: 
ميزان مراجعه گردشگر زيارتى و درمانى به 
ايران بسيار زياد شــده كه دليل آن امر نيز 
كاهــش ارزش پول ايــران در مقابل دلار و 
به صرفه بودن آن براى عراقى هاســت.وى در 
بخش ديگرى از صحبت هاى خود به مشكلات 
روابط بانكى ميان دو كشور اشاره كرد و گفت: 
براى رفع اين مشكل ابزارهاى مختلفى وجود 
دارد كه ما الآن از آن ها استفاده خواهيم كرد 
تا بتوانيم ســرمايه هاى خود را انتقال دهيم.

رئيس اتحاديه اتاق هاى بازرگانى عراق افزود: 
براى رفع اين مشكل از طريق بانك هاى محلى 
و مشترك استفاده مى كنيم و در صورتى كه 
بانك هــاى ايران نيز مايل باشــند، مى توانيم 
ـ عراقى ايجاد كنيم. بانك هاى مشترك ايرانى ـ

بين الملل

مسكن مهر به 
خاطر قرار گرفتن 
در شهرك هاى 
اقمارى قيمت 
مناسب ترى نسبت 
به واحدهاى 
مسكونى ديگر 
دارد براى همين 
مردم خيلى راغب 
هستند از اين 
خانه ها خريدارى 
كنند و از رنج 
مستأجرى
 رهايى يابند

بــــــــرش

دشوار است



w w w . q u d s o n l i n e . i r
چهار شنبه 4 مهر 1397  16 محرم  1440  26 سپتامبر  2018  سال سی و یکم  شماره 8790    

روزنامـه صبـح ایـرانجامعه

وجود ۳۰۰۰ محله پرآســیب در کشــور ایسنا: معاون پیشگیری و درمان مرکز درمان سازمان بهزیســتی از وجود بیش از ۳۰۰۰ محله پرخطر در کشور خبر داد. فرید براتی سده گفت: این 
محلات همان مناطق حاشــیه ای و پرخطر هســتند که احتمال دارد به دلیل ماهیت ویژه شــان آسیب های اجتماعی بویژه اعتیاد در آن ها بیشتر فرصت بروز داشته باشد. به همین دلیل قرار شده است 

تا بین این محلات امسال بر ۵۰۰ محله متمرکز شویم و فعالیت های پیشگیری را روی جمعیت هایی که بیشتر در معرض خطر هستند، اجرا کنیم.
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 مدیر کل سلامت جمعیت ، خانواده و مدارس وزارت بهداشت

20 هزار مدرسه مروج سلامت در کشور فعالیت می کنند 

خبرگزاری میزان: مدیرکل دفتر سلامت جمعیت، خانواده و 
مدارس وزارت بهداشت با اشاره به وجود ۲۰ هزار مدرسه مروج 
سلامت، گفت: این مدارس از نظر کیفی، ستاره می گیرند و در 
حال حاضر، ۱۴ درصد مدارس کشــور در زمینه مروج  سلامت 
بودن، پنج ستاره هستند. سیدحامد برکاتی با اشاره به ارزیابی 
۹۰ درصد ســلامت کودکان در زمان ورود به مدرســه، گفت: 
در مقاطع تحصیلی چهارم، هفتم و دهم هم، ارزیابی ســلامت 
دانش آموزان مثل شنوایی سنجی، بینایی سنجی، قلب و عروق، 

چاقی و اضافه وزن و سلامت روان انجام می شود.
وی افــزود: طبــق ارزیابی های صــورت گرفتــه، ۵۶ درصد 
دانش آموزان مبتلا به عیوب انکساری چشم، ۱/۵ درصد دچار 
انحنا ستون فقرات، ۳ درصد اختلالات رفتاری، ۹ درصد چاقی 

و ۱۳ درصد از دانش آموزان اضافه وزن دارند.
مدیرکل دفتر ســلامت جمعیــت، خانواده و مــدارس وزارت 
بهداشت با بیان اینکه ۴۲ درصد از دانش آموزان کشور در هفته 
صبحانه می خورند، افزود: ۱۲/۷ درصد از دانش آموزان در هیچ 

کدام از روز های هفته صبحانه نمی خورند.
برکاتــی افزود: همچنین در ۶ درصد از دانش آموزان، پدر و در 
۵ درصــد آنان، برادر و خواهرشــان مصرف قلیان دارند و تنها 
۱۶ درصــد دانش آموزان به مدت ۳۰ دقیقه فعالیت فیزیکی و 
ورزشی دارند. مدیرکل دفتر سلامت جمعیت، خانواده و مدارس 
وزارت بهداشــت با اشــاره به اینکه ۱۱ درصد از دانش آموزان 
روزانه از چیپس و پفک استفاده می کنند، گفت: تنها ۶۰ درصد 
از دانش آموزان حداقل یکبار در روز، میوه مصرف می کنند و ۲۴ 
درصد از دانش آموزان هفته ای یکبار سوسیس، کالباس و پیتزا 
مصرف می کنند. وی در ادامه با اشاره به تدوین ۲ بسته پزشک 
و غیر پزشــک در برنامه تحول سلامت و ارائه خدمات سلامت 
از طریق این بسته ها به دانش آموزان، اظهار داشت: این بسته ها 
شامل برنامه مشارکت اولیا و مربیان در سلامت دانش آموزان، 
ارتقای فعالیت فیزیکی، تغذیه مناســب، ارزیابی های دوره ای 
سلامت و بررســی و مداخله در سلامت روان، سلامت محیط 

مدرسه و سلامت کارکنان مدارس است.
برکاتی با اشاره به وجود ۲۰ هزار مدرسه مروج سلامت، گفت: 
در سال ۹۰، تعداد مدارس مروج سلامت، ۱۱ هزار و ۶۰۰ و در 

دوســال گذشته ۱۹ هزار است و در حال حاضر، تعداد مدارس 
مروج سلامت به بیش از ۲۰ هزار رسیده است.

مدیرکل دفتر ســلامت جمعیــت، خانواده و مــدارس وزارت 
بهداشت، افزود: این مدارس از نظر کیفی ستاره می گیرند و در 
حال حاضر، ۱۴ درصد مدارس کشــور در زمینه مروج  سلامت 

بودن، پنج ستاره هستند.  
وی در ادامــه، درباره انجام واکسیناســیون در مدارس، گفت: 
تمام کودکان مراجعه کننده برای ورود به مدارس، ۱۰۰ درصد 
تکمیل واکسیناسیون می شــوند و ۹۸/۸ درصد دانش آموزان 

کشور واکسیناسیون توأمان را دریافت کرده اند.  
برکاتــی با بیان اینکه در حال حاضر، یک میلیون و ۷۵۰ هزار 
ســفیر سلامت دانش آموزی در کشور وجود دارد، افزود: سفیر 
ســلامت با ۱۰ دانش آموز دیگر ارتباط دارد و مبانی بهداشتی 
و ســلامت به او آموزش داده می شــود تا در آموزش مشارکت 

داشته باشد.
 مدیرکل دفتر ســلامت جمعیت، خانواده و مــدارس وزارت 
بهداشت درباره سلامت کارکنان مدارس خاطرنشان کرد: ارزیابی 
و مدیریت سلامت کارکنان در دستور کار است و سلامت روان 
به عنوان یکی از اجزای آن  محسوب می شود. موارد خاصی در 
سال های گذشــته اتفاق افتاده که جزو آسیب های اجتماعی 
است. در این راستا برنامه هایی تدوین شده و  برنامه های وزارت 

بهداشت در سطح کشور و مناطق آسیب خیز اجرا می شود.  

قدس از ضعف مدیریت در مقابله با حریق جنگل ها و تالاب ها گزارش می دهد

امکانات محدود و آتش سوزی های عمدی
خبر

سرپرست سازمان اورژانس کشور:
400 آمبولانس اورژانس 

در گمرگ مانده اند

ایرنا- سرپرست ســازمان اورژانس کشور 
گفــت: در حالی که موبایل هــا از گمرگ 
ترخیص شــده اند، هنــوز ۴۰۰ آمبولانس 
اورژانس در گمرگ مانده است. پیرحسین 
کولیوند افزود: درحال حاضر ۴۸۰۰ دستگاه 
فوریت های  مراکــز  آمبولانــس دراختیار 
پزشــکی قرار دارد که از این میزان  ۲۴۰۰ 
آمبولانــس جدید اســت. البتــه ۱۴۸۰ 
آمبولانس کشــور از کار افتاده هســتند. 
وی گفت: هم اکنــون ۷۰۰ آمبولانس در 
گمرگ مانــده که ۳۰۰ دســتگاه از آن ها 
آماده ترخیص اســت، ولی برای ورود بقیه 

آمبولانس ها به کشور مشکل داریم. 

یک نماینده مجلس:
دولت سریع تر صندوق های 

بازنشستگی را ادغام کند 

خانه ملت: نماینده مردم رشت در مجلس 
گفت: دو صندوق بزرگ بازنشستگی تأمین 
اجتماعی و خدمات کشــوری متأسفانه به 
دلیل عدم مراقبت و سرمایه گذاری در مراکز 
سود  ده در صورت نبود منابع عمومی کشور، 
قادر به پرداخت حقوق مستمری بگیران خود 
نیستند.جبار کوچکی نژاد با بیان اینکه ادغام 
صندوق های بازنشستگی نمی تواند راه حل 
این مشکل باشد، گفت: دیگر صندوق های 
بازنشستگی با صندوق بازنشستگی تأمین 
اجتماعی متفاوت هســتند، به طور مثال 
می توان صنــدوق هواپیمایی یــا فولاد را 
ادغام کرد، اما صندوق های نیروهای مسلح 
مربوط به دســتگاه خود بــوده و نمی توان 
آن هــا را ادغام کــرد. وی گفت: دولت باید 
هرچه ســریع تر صندوق های کوچک را در 

صندوق های بزرگ ادغام کند .

رئیس فراکسیون جوانان مجلس:
جدایی معاونت جوانان از 

وزارت ورزش مطرح نیست

خانه ملــت: رئیس فراکســیون جوانان 
مجلس گفــت: با توجه بــه اینکه مجلس 
دهم با هر لایحــه انتزاعی مخالفت کرده، 
دولت فعلاً برنامه ای برای ارائه لایحه جدایی 
معاونت جوانان از وزارت ورزش ندارد. سید 
فرید موسوی افزود: مجلس با لوایح و حتی 
طرح های انتزاع وزارتخانه  ها مخالفت کرده 
اســت، درچنین شــرایطی لایحه جدایی 
معاونت جوانان از وزارت ورزش و جوانان نیز 
قطعاً با رأی منفی مجلس مواجه خواهد شد.

عضو کمیسیون آموزش 
و تحقیقات مجلس خبر داد
وجود ۱۱ میلیون بی سواد 

در کشور

خانــه ملت: عضو کمیســیون آموزش و 
تحقیقات مجلس درخصوص انتشار آماری 
ازسوی سازمان ملل مبنی براینکه آموزش 
و پرورش ایران رتبه ۱۰۳ را در میان دیگر 
کشــورها دارد، گفت: اگرچــه نمی توان به 
بسیاری از آمارهای ســازمان ملل استناد 
کرد، اما در بیمار بودن سیســتم آموزشی 
ایران شکی نیست. سیدمحمدجواد ابطحی؛ 
با بیــان اینکه بــه دلیل اعتقاد نداشــتن 
مسئولان به ســند تحول بنیادین اجرای 
این سند ســال ها پشت گوش انداخته شد 
و مشکلات آموزش و پرورش افزایش یافت، 
افزود: نباید به آموزش و پرورش به چشــم 
موش آزمایشگاهی نگاه و هر لحظه برنامه 
جدیدی را بر آن پیاده کرد. وی با ابراز تأسف 
از اینکه هنوز حدود ۱۱ میلیون بی سواد در 
کشــور داریم، تأکید کرد: این آمارها نشان 
از کم کاری و اشــتباهات فــراوان در نظام 

آموزشی کشور دارد.

هر ساله به طور 
متوسط تا 20 
هزار هکتار از 
رویشگاه های 

جنگلی ایران در 
آتش می سوزند 

و حتی در برخی 
سال ها  این رقم 

به حدود 50 هزار 
هکتار هم رسیده 

است

بــــــــرش

یک نماینده مجلس:
رتبه بندی دانشگاه ها برخلاف قانون است

خانه ملت: نماینده مردم ارومیه گفت: 
با رتبه بندی دانشگاه ها فقط ۱۰ دانشگاه 
ملی می ماند که بیشــتر آن ها در تهران 
هستند. نادر قاضی پور افزود: وزارت علوم 
رتبه بندی دانشــگاه ها را برخلاف قانون 
انجــام داده و می خواهد دانشــگاه های 
مراکز استان ها را از ملی به منطقه ای و 

محلی تبدیل کند. وی افزود: علی رغم آنکه برنامه ششم توسعه و طرح آمایش 
آموزش عالی بر تقویت دانشگاه ها تأکید داشته، ولی وزارت علوم رویه معکوس را 

در پیش گرفته و دانشگاه ها را به جای تقویت، ذلیل کردند.

وزیر آموزش و پرورش پاسخ داد:
چرا آموزش و پرورش 

از تأثیر قطعی معدل در کنکور کوتاه آمد؟
خانــه ملت: وزیر آمــوزش و پرورش 
درباره علت کاهش تأثیر قطعی معدل در 
کنکــور از ۳۰ به ۲۰ درصد توضیحاتی 
ارائه داد. ســید محمد بطحایی گفت: 
کمیسیون تخصصی آموزش و تحقیقات 
مجلس در جلسه ای مفصل با وزیر علوم، 
تحقیقــات و فنــاوری تأثیر قطعی ۳۰ 

درصدی معدل در کنکور را در شرایط فعلی به ضرر دانش آموزان دانست. بنابراین 
شــورای سنجش و پذیرش به این توصیه توجه کرد و نظر مشورتی نمایندگان 
را مدنظر قرار داد. وی افزود: تصمیم شــورای سنجش و پذیرش مبنی برکاهش 
درصد تأثیر قطعی معدل در کنکور به دلیل شرایط موجود و تا حدودی رعایت 
احتیاط بود. وزیر آموزش و پرورش در توضیح برخی ادعاها مبنی بر ردپای مافیای 
کنکور در کاهش درصد تأثیر قطعی معدل در کنکور، تأکید کرد: مافیای کنکور 

نقشی در این تصمیم نداشتند.

تأکید رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران: 
تفکیک وزارتخانه رفاه انجام شود

مهر: رئیس انجمن مددکاران اجتماعی 
ایران با اشــاره به اینکه تفکیک ســه 
وزارتخانــه کار، تعــاون و رفاه ضروری 
است، گفت: توجه به مسائل اجتماعی 
باید دراولویت قرار گیرد.  سیدحســن 
موسوی چلک گفت: یکی از تصمیمات 
اشــتباهی که در گذشــته گرفته شد، 

تجمیع سه وزارتخانه تعاون، کار و رفاه اجتماعی بود و با توجه به وضعیت حال 
حاضر کشــور اهمیت حوزه اجتماعی و مطالباتی که در این حوزه است، نشان 
می دهد که باید هر سه حوزه، تفکیک و به مسائل اجتماعی توجه بیشتری شود. 
وی افــزود: تجمیع این وزارتخانه ها نه تنها کمکی به پاســخگویی بهتر بخش 
اجتماعی کشــور نکرد، بلکه با توجه به تجمیع آن ها اتفاق نامناسب و اشتباهی 
رخ داد.  موسوی چلک گفت: فکر می کنم بهترین کار دولت این است که تفکیک 
را انجــام دهد و از مجلس هم انتظار داریم که برای قوت بخشــیدن و تعمیق 
برنامه های اجتماعی پیشــنهاد دولت را مصوب کند درغیراین صورت وزارتخانه 
فعلی حتی اگر قوی ترین وزیر را نیز بگذارند به دلیل تنوع وظایف نمی تواند کارآمد 
باشد.  وی با اشاره به اینکه جلوی ضرر را از هرجا بگیریم، منفعت است، تصریح 
کرد: اینجا جایی است که می شود با تفکیک وزارتخانه جلوی این ضرر را گرفت 
و انتظار می رود، مجلس در این مقطع زمانی از تفکیک حمایت کند و به آن رأی 
دهد و در این صورت توجه به امور اجتماعی، بیشتر واحتمال ارائه خدمات مناسب 

بیشترسیاست گذاری ها بهتر خواهد شد.

رئیس سازمان نظام وظیفه عمومی خبر داد
توقف قانون جریمه مشمولان غایب درپایان امسال

جامعه/ محمــود       صدقی  رئیس   
ســازمان وظیفه عمومی ناجا پایان سال 
۹۷ را  آخرین مهلت اجرای قانون جریمه 
مشــمولان غایب عنوان کــرد و گفت: 
کســانی که ۸ سال یا بیش از آن غیبت 
دارند فقط تا پایان امســال می توانند با 
پرداخت جریمــه ریالی از انجام خدمت 

سربازی معاف شوند. سردار بهرام صبح در نشست خبری دیروز با بیان این مطلب 
افزود: با توجه به این که قانون یاد شــده قابل استمهال نیست لذا واجدان شرایط 
تا پایان امســال می توانند با مراجعه به ســایت مربوطه و یا مراکز پلیس+ ۱۰و با 
پرداخت جریمه های تعیین شده کارت معافیت خود را دریافت کنند. وی در پاسخ 
به »قدس« میزان جریمه پرداختی از ســوی مشمولان غایب برای دریافت کارت 
معافیت را متفاوت خواند و گفت: این موضوع بستگی به سطح تحصیلات ، مدت 
غیبت و تاهل مشــمولان غایب دارد اما در مجمــوع  اینگونه افراد باید ۱۰ تا ۵۰ 
میلیون تومان بپردازند که اگر پرداخت جریمه به صورت نقدی باشد طی دو هفته 
کارت معافیت را دریافت خواهند کرد. وی با اشاره به این که بیش از ۶۰۰ هزار نفر 
برای دریافت کارت معافیت از زمان اجرای طرح تاکنون به دفاتر پلیس+۱۰ مراجعه 
کرده اند گفت: تا کنون برای حدود ۴۴۴ هزار نفر کارت معافیت صادر شده است.

به گفته وی محرومیت اجتماعی یکی از مهمترین راهکارهای  است که قانون برای 
مشمولان غایب و فراری در نظر گرفته است و بر این اساس این گونه افراد امکان 
اشتغال و استخدام در مراکز دولتی یا مؤسسات و شرکت های خصوصی یا دریافت 

تسهیلات بانکی و نظایر آن را نخواهند داشت.

امکان صدور ویزای اربعین در ۱۹ استان فراهم می شود
 فارس: هیئت کنسولی عراق به منظور 
صدور ویزای اربعین حسینی وارد کشور 
شد که این افراد پس از آموزش های لازم 

در ۱۹ استان کشور مستقر می شوند.
با نزدیک شدن به ایام اربعین حسینی 
هیئتی کنســولی از عــراق به منظور 
استقرار در اســتان های منتخب کشور 

برای صدور ویزای اربعین وارد کشــور شده است. با توجه به اینکه هنوز هزینه 
ویزای اربعین و زمان آغاز نام نویسی از متقاضیان پیاده روی اربعین حسینی اعلام 
نشده است، هیئت کنسولی ۱۶۰ نفره عراق در استان های مختلف تحت آموزش 
قرار گرفته تا نام نویســی از عاشقان حسینی برای سفر به عتبات در ایام اربعین 
صورت پذیرد. به گفته مسئولان ستاد مرکزی اربعین حسینی امسال چند دفتر 
ثابت و موقت صدور روادید اربعین در اســتان های منتخب راه اندازی می شود، به 
طوری که پس از اعلام هزینه ویزای اربعین، علاوه بر تهران، در استان های کرمان، 
گیلان، فارس، مرکزی، یزد، گلستان، مازندران، بیرجند، بوشهر، البرز،  اصفهان، 
اردبیل، خراسان رضوی، خوزستان،  هرمزگان، قم و همدان نیز برای زائران اربعین 

ویزا صادر خواهد شد.

معاون وزیر علوم خبر داد
تسهیلات جدید انتقال دانشجو به داخل فقط تا اسفند 

مهر: معاون آموزشــی وزیر علوم گفت: 
مصوبه پذیرش دانشجویان ایرانی خارج 
از کشور در دانشگاه های داخل )به دلیل 
مشکلات ارزی( فقط تا اسفند ماه سال 

جاری لازم الاجرا است. 
مجتبی شریعتی نیاسر درباره شائبه دور 
زدن کنکور با جذب دانشجویان ایرانی 

شاغل به تحصیل در خارج از کشور، در دانشگاه های داخل، گفت: مصوبه ای که 
در این خصوص ابلاغ شده تا اسفند ماه سال جاری لازم الاجراست. وی ادامه داد: 
البته وزارت علوم کلیت قضیه را ابلاغ کرده و جزئیات آن در دانشــگاه ها تعریف 
می شود، به طور قطع دانشگاه ها زیر بار این موضوع نمی روند تا دانشجویی ضعیف 

که ضعیف تر از جایگاه دانشگاه است را جذب کنند.

شــیروان   احمد      ی  مریم  جامعه/   
پدیــده آتش ســوزی جنگل هــا یکی از 
بحران هــای ایران محســوب می شــود. 
آتش سوزی هایی که سالیانه هزاران هکتار 
از درختان، درختچه ها و گیاهان را طعمه 

خود می کند. 
حجم زیادی که تنها در چهار ماه ابتدایی 
امسال ۶۰۰ فقره آتش سوزی در جنگل ها 
و مراتــع بر پــا کــرده و ۲۰۰۰ هکتار از 

جنگل های کشور را سوزانده است. 
کارشناســان می گویند آتش ســوزی در 
تمامی کشورها رخ می دهد، اما کشورهای 
پیشرفته با ایجاد ناوگان پیشرفته و واکنش 
سریع، آتش ســوزی ها را به گونه ای مهار 
می کنند که حداقل خســارات را به همراه 
دارند، اما در ایران به دلیل نبود سیســتم 
آمایــش و کنتــرل لحظــه ای و نیروی 
انســانی متخصص و همچنین تجهیزات 
اطفای حریق ابتدایی و قدیمی، خسارات 
آتش سوزی ها بسیار گســترده و غیرقابل 

جبران است.

 یک نیرو برای هر 75 هزار هکتار 
فرمانده یگان حفاظت از ســازمان محیط 
زیست کشور با بررســی وضعیت اطفای 
آتش سوزی ها در کشــور و مقایسه آن با 
استانداردهای جهانی می گوید: با توجه به 
نرُم جهانی و بسته به وضعیت توپوگرافی 
منطقه، هر کشوری تعریفی برای نحوه این 

نظارت دارد. 
در کشورهایی مانند آلمان، روسیه یا ترکیه 
به طور میانگین برای هر ۳۰۰۰ تا ۱۵هزار 
هکتار بسته به وسعت و موقعیت منطقه ای 
یک نیرو وجود دارد، اما متأسفانه در کشور 
ما با توجه به کمبود شدید نیرو، برای هر 
۷۵هزار هکتار تنها یک نیرو داریم که قطعاً 
این نیرو به دلیل وسعت منطقه نمی تواند 

کارآمدی لازم را داشته باشد.
ســرهنگ قاســم 
سبزعلی تأکیــــد 
می کند: با توجـــه 
بــه وســعت ۱۳۵ 
هکتاری  میلیــون 

اراضی ملی کشور که ۸۲ درصد از وسعت 
کل کشور است، نیاز به تجهیزات بیشتر و 
بهتری داریم. البته دولت نگاه خوبی برای 
تأمین و تجهیز ملزومات داشــته و منابع 
مالــی را هم در حد تــوان خود در اختیار 
قرار می دهد. به طور نمونه در سال ۱۳۹۵ 
حدود ۱۰۰ میلیارد تومان بودجه اختصاص 
داده شده بود و امسال نیز امیدواریم بتوانیم 

تجهیزات لازم را تهیه کنیم.

 99 درصد حریق هاعامل انسانی دارد
ســبزعلی با بیان اینکه ۹۵ تا ۹۹ درصد 
حریق های به وجــود آمده در جنگل ها و 
مراتع عامل انســانی دارد، می گوید: مردم 
باید هنگام تردد در این فضاها و استفاده از 
وسایل آتش زا توجه بیشتری کرده و موارد 
ایمنی را رعایت کنند. شــماره ۱۵۰۴ نیز 
در تمام نقاط کشور آماده شنیدن هرگونه 
تصرفــات، چرای بی رویــه دام، حریق و... 

است.

 هر ساله یک صدم جنگل هـــای 
جهان می سوزند

در کشــوری که از ســازه های چند هزار 
میلیــارد تومانی چون گتونــد، داریان و... 
برخوردار اســت و البتــه اغلب هم فاجعه 
آفریده و روح مردم ساکن در زیستگاه شان 
را می خراشند یا میراث طبیعی، تاریخی و 
فرهنگی را نابــود می کنند، کمبود برخی 
تجهیزات بــرای حفاظت از منابع طبیعی 

مانند کانادایر یا همان وسیله اطفای حریق 
هوایی عجیب است. آن هم در شرایطی که 
هر ساله به طور متوسط تا ۲۰ هزار هکتار 
از رویشــگاه های جنگلی ایــران در آتش 
می ســوزند و حتی در برخی سال ها مانند 
ســال ۱۳۸۹ این رقم به حــدود ۵۰ هزار 
هکتار هم رسید. اصولاً هرچه ریزش های 
آسمانی مطلوب تر باشند، احتمال رخداد 
آتش  ســوزی از خردادماه تا پایان شهریور 
بشــدت افزایش پیدا می کند. کافی است 
ته ســیگاری کامل خاموش نشــده، کنار 
پارک یا حاشــیه جنگلی رها شــود؛ آن 
وقت شعله های حریق است که درختان و 

حیوانات را به کام مرگ می کشاند.
عضو هیئــت علمی مؤسســه تحقیقات 
جنگل هــا و مراتع با بیــان اینکه به طور 
متوسط سالی ۲۰ هزار هکتار از جنگل ها 
در آتــش می ســوزد، می گوید: این حجم 

بسیار در حالی است که کشور ما کمترین 
میزان پوشش جنگلی را در جهان داشته 
و فقط هفت درصد سطح خاک کشورمان 
جنگل دارد یعنی امکانات لازم برای اطفای 
حریــق نداریم که اگر این طور نبود، نباید 
همین اندک جنگل هم هر سال در آتش 

می سوخت.
محمد درویــــش 
بـــه وضعیـــــت 
آتش ســـــــوزی 
در ســایر کشورها 
نیز اشــاره کرده و 

توضیح می دهد: معمــولاً بین یک دهم تا 
یک صدم وسعت رویشگاه های جنگلی در 
اثر آتش سوزی در کشورهایی که مدیریت 
قابل قبولی دارد، می سوزد. اگر این حجم 
از یک صدم بیشتر باشد، نشان دهنده این 
است که لکنتی در مدیریت وجود دارد، اما 
در برخی سال ها داشته ایم که تا ۵۰ هزار 
هکتار در آتش سوخته اند که این آمار نشان 
می دهد تا استانداردهای پذیرفته شده از 

سوی سازمان های بین المللی فاصله زیادی 
داریم. مدیرکل سابق مشارکت های مردمی 
سازمان حفاظت محیط زیست به مشکلات 
این حوزه نیز اشــاره و بیان می کند: اولین 
مشکل این است که یگان هوایی مختص 
اطفای حریق زیستگاه های طبیعی نداریم. 
بــه همین منظور تنها به نیروی انســانی 
زمینی، تجهیزات بسیار ابتدایی و یا حداکثر 
اســتفاده از بالگردهای هوانیروز که اصلًا 

برای این کار ساخته نشده اتکا می کنیم. 

 در محیط زیســـــت وضعیت 
شکننده ای داریم

نایب رئیس کمیســیون کشــاورزی، آب 
و منابع طبیعی مجلس شــورای اسلامی 
با بیان اینکه در بخش محیط زیســت و 
منابع طبیعی در وضع شکننده ای هستیم، 
می گوید: باید از سیستم های هشداردهنده 

و فناوری روز دنیا برای پیشگیری از وقوع 
آتش سوزی در بخشی از جنگل ها و مراتع 
کشور اســتفاده کرد. ضمن اینکه تجهیز 
امکانات و تأمین کمبود بالگرد برای اطفای 
حریق در زمان مناسب از مواردی است که 
می تواند این خسارت ها را به حداقل برساند، 
اما متأسفانه با امکانات ضعیف و وضع مالی 

موجود رسیدن به آن راحت نیست.
علی اکبری اضــافه 
می کند: در ایــــن 
زمینه کمبود نیروی 
انسانی نیـــز وجود 
دارد کــه باید رفع 

شده و نیروها تحت آموزش های لازم قرار 
گیرند. عوامل محیطی مانند خشکسالی ها 
و کــم بارشــی ها که بخش عمــده ای از 
جنگل ها را به سمت خشک شدن می برند 
نیز از دیگر مشــکلات این حوزه اســت. 
نماینده مردم شیراز به اقدام های انجام شده 
در مجلس شورای اسلامی برای حفاظت از 
منابع طبیعی نیز اشاره کرده و می گوید: در 

برنامه ششم توسعه، نخستین محور آب و 
محیط زیست است. در بخش های ۷، ۸ و 
۹ در حوزه آب، کشاورزی، محیط زیست 
و منابع طبیعی موارد قابل توجهی مصوب 
شــد و برخی لوایح مانند لایحه حفاظت 
از خاک، حفاظــت از تالاب ها، حفاظت از 
قرق بان هــا و محیط بان ها نیز در چند ماه 
ابتدایی امســال در کمیسیون کشاورزی 
مصوب و در صحن مجلس نیز با اصلاحاتی 
تصویب و ابلاغ شــد. ضمــن اینکه برای 
اســتفاده حداکثری از ظرفیت مردم لازم 

است به رفاه عمومی توجه بیشتری شود.

 چاره کجاست؟ 
چنانچه اشاره شد، آتش سوزی ها در تمامی 
مناطق دنیا اتفاق می افتد، اما آنچه اهمیت 

دارد، چگونگی مدیریت پس از آن هاست.
راهبردها بــرای جلوگیری، تشــخیص و 
خاموش کردن آتش ســوزی جنگل ها در 
طی سال ها دگرگون شده اند و متخصصان 
مدیریــت بین المللی آتش ســوزی جنگل 
تشویق به پیشرفت بیشتر فناوری و انجام 
پژوهش های بیشــتر می کننــد که حتماً 

باید در ایــن زمینه و برای 
به حداقل رســاندن میزان 
خســارت در کشور تلاش 
بیشــتری انجام شود. علی 
اکبری ســاده ترین راه حل 
غلبه بر این بحران را استفاده 
از ظرفیت جوامع محلی و 
توانمندی مردم دانســته و 
توضیح می دهــد که برای 
حفاظت از سرمایه های ملی 
نیازمند  مردم  مشارکت  به 
هستیم. محمد درویش نیز 
معتقد اســت پس از تهیه 
امکانــات لازم، بایــد روی 
آمــوزش جامعه محلی کار 

شود و باید تلاش کرد تا سمن های موجود 
در منابع طبیعی بضاعت لازم را پیدا کنند 
کــه به صورت تخصصی بــا جامعه محلی 
ارتبــاط پیدا کرده و به آن ها آموزش دهند 
که در صورت مشــاهده اولیه آتش سوزی 

چه کار کنند. 
ســرهنگ قاسم ســبزعلی نیز با اشاره به 
 ســخن مقام معظم رهبری کــه فرمودند

»بایــد فرهنگ منابع طبیعــی به معارف 
عمومی تبدیل شــود« می گوید: مهم ترین 
راهبــرد بــرای حفاظــت از این وســعت 
سرزمینی زیاد، بهره گیری از جوامع محلی و 
تشکل های مردم نهاد است. باید تلاش کنیم 
که عُرف جامعه نیز بپذیرد که خسارت به 
آثار طبیعی چه آثار زیانباری می تواند داشته 

باشد.
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وگوى ويژه گفت  روزنامـه صبـح ايـران

طرح ممنوعيت به كارگيرى بازنشســتگان تحول آفرين اســت  ما بايد به جوانگرايى اعتبار ببخشــيم؛ آن طور كه شــنيده ام، رهبرى در بحث جوان بودن افراد بسيار تأكيددارند و تصريح كرده اند كه اين اصل بايد يك مبنا قرار بگيرد. ما به دليل اينكه طعم قدرت و اين صندلى ها را 
مى چشــيم، شــايد دل كندن از آن ســخت باشــد و به همين خاطر شــايد هيچ گاه فردى را به عنوان جانشين خود آماده نكنيم. ازسوى ديگر ما نظام رسمى احزاب در كشور نداريم و احزاب براى  كادر سازى در كشور فعال نيستند. بنابراين نداشتن مكانيزم تربيت جانشين و حب قدرت و صندلى، 

جوانگرايى را كمرنگ كرده، اما خوشبختانه اقدام هايى صورت گرفته ازجمله ممنوعيت به كارگيرى بازنشستگان كه در مراحل آخر است و مى تواند يك تحول براى ما ايجاد كند. اين جوانگرايى بايد موردتوجه باشد، اما متأسفانه اخبارى درخصوص اجراى اين طرح به ما نمى رسد.
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تمام قضاياى 
FATF بايد روشن 
شود؛ در اين زمينه 
ما چهار مصوبه در 

مجلس داشته ايم كه 
سه تاى آن آمده.  
از اين سه تا يكى 

از آن ها مورد تأييد 
قرارگرفته و  دوتاى 
آن ها با ايراد مواجه 
شده. يكى از چهار 

مصوبه نيز هنوز 
به شوراى نگهبان 

نيامده است

بــــــــرش

 گروه گفت وگوى ويژه/ امين صبحى ، مريم عاقلى    عباسعلى كدخدائى عضو حقوقدان و سخنگوى 
شوراى نگهبان از تير 1395 مجدداً در اين سمت مشغول به كار شد. كدخدايى پيش تر از سال 1380 تا 
1392 نيز عضو شوراى نگهبان  و از 1389 تا 1392 قائم مقام دبير شوراى نگهبان، معاون اجرايى و امور 
انتخابات شوراى نگهبان و سخنگوى شوراى نگهبان بود. كدخدايى پس از اتمام تحصيل در وزارت سپاه 
سابق مشغول به كار شد و پس از پايان جنگ ايران-عراق براى ادامه تحصيل به انگلستان بورسيه شد 

و كارشناسى ارشد و دكترى در حقوق بين الملل را از دانشگاه هال انگلستان اخذ كرد.
وى عضو هيئت علمى دانشكده حقوق و علوم سياسى دانشــگاه تهران است. او مدتى رئيس مركز 
تحقيقات شوراى نگهبان و پس ازآن رئيس هيئت تطبيق مصوبات دولت با قوانين نيز بود. كدخدايى 
در تاريخ 29 خردادماه 95 طى حكمى از ســوى آيت االله جنتى به عنوان مشاور و رئيس حوزه رياست 
مجلس خبرگان رهبرى انتخاب شد.  وى همچنين در كنار سه نفر ديگر از طرف ايران، يكى از قضات 
عضو ديوان دائمى داورى بين المللى است.  كدخدايى در اين گفت وگو به سؤالاتى درباره FATF، هجمه 
برخى نمايندگان به نظارت استصوابى شوراى نگهبان، اسنادى درباره دو تابعيتى بودن رئيس جمهور و 

واكنش شورا دراين باره پاسخ داد.

كدخدايى در گفت وگوى تفصيلى با روزنامه قدس:

تمام ابعاد FATF بايد روشن شود

چندى پيش تأييد «نسخه جايگزين FATF» از 
سوى شوراى نگهبان برخى را به اشتباه انداخت و 
رسانه هاى حامى دولت پس  از انتشار اظهارات شما 
مبنى بر تأييد نهايى لايحه اصلاح قانون مبارزه با 
تأمين مالى تروريسم، جريان سازى وسيعى انجام 
دادند تا زمينه لازم را براى تصويب ســه لايحه 
ديگر درخواستى FATF فراهم كنند؛ درباره ورود 
شــوراى نگهبان براى قانون مبارزه با تأمين مالى 

تروريسم توضيح دهيد.
ابتدا بايد مشــخص كنيم كه FATF به چه معناست و 
اين عنوان كه ما مدام در رسانه ها مى شنويم، طورى كه 
انگار يك موجود حاكم و تنظيم كننده اى است و ما بايد 
به آن ملحق شويم يا نشويم، چيست؟ درحالى كه بحث 

اين گونه نيست.
FATF يك گروه نظارت مالى است كه استانداردهاى 
همه كشــورهارا درحوزه مالى و بانكى اعلام مى كند؛  به 
اين مفهوم ســازمان و نهاد مســتقلى هم نيست. آن ها 

كشــورها را در جهــت فعاليت ها و 
تراكنش هــاى پولــى و مالى و بانكى 
رده بنــدى مى كنند و ممكن اســت 
در اين چارچوب كشــورى در طبقه 
A يا B باشد، بنابراين شما به عنوان 
يك دولت براساس استانداردهايى كه 
FATF مطــرح مى كند، روابط مالى 
خود را با آن كشــور تنظيم مى كنيد. 
حــالا در توافقى كه يكــى از وزراى 
سابق با اين گروه مالى داشت، برخى 
كارهاى اجرايى در حوزه پولى و بانكى 
را پذيرفته بودند و چهار مصوبه را قرار 

شد اصلاح كنند.
يعنى مــا به دو كنوانســيون ملحق 
شــويم و دو كنوانسيون قانون داخلى 
خود را نيز اصــلاح كنيم. از آن چهار 
كنوانسيون، ابتدا «كنوانسيون پالرمو» 
كه كنوانســيون مبارزه با جرايم مالى 

ســازمان يافته است به شــوراى نگهبان آمد كه شوراى 
نگهبان يك ايراد شرعى و دو ايراد شكلى و قانونى از آن 
گرفت؛ مجمع تشخيص نيز ايراداتى نسبت به آن گرفت 

و ما هم آن را براى مجلس فرستاده بوديم.
از سوى ديگر ما خودمان يك قانون مبارزه با تأمين مالى 
تروريسم داشتيم كه مصوب مجلس بود و مجلس آن را 
نيز اصلاح كرد و اصلاحات آن مغايرتى با شرع و قانون 
اساسى نداشت، ما يك قانون ديگر طبق آيين نامه داخلى 
درباره مبارزه با پول شويى داشتيم كه مجلس درباره آن 
اقدام كرده و به شــوراى نگهبان آمد و ما نسبت به آن 
ايراداتى داشتيم. مجمع تشخيص نيز ايراداتى داشت كه 
اين ايرادات براى مجلس رفته بود، يك كنوانسيون ديگر 
مربوط به مبارزه با تأمين مالى تروريسم است كه هنوز 
از مجلس براى ما نيامده اســت؛ بنابراين تمام قضاياى 
FATF بايد روشن شود؛ در اين زمينه ما چهار مصوبه 
در مجلس داشــته ايم كه ســه تاى آن آمده و يكى از 
اين ســه تا مورد تأييد قرارگرفته و  دوتاى آن ها با ايراد 
مواجه شــده يكى از چهار مصوبه نيز هنوز به شوراى 

نگهبان نيامده است.

اخيــراً يكى از نماينــدگان مجلس در نطق 
ساليانه خود در تحليل وضع موجود، مطالبه مردم 
را رفع حصر محصورين و بازگشت نهادهاى نظامى 
به پادگان و درعين حال لزوم حل مشكل نظارت 
استصوابى دانسته است. ارزيابى شما از اين سطح 

از استدلال نمايندگان چيست؟
ايــن مباحث قديمى اســت و مــن در اين صحبت ها 
مطلب جديدى نديده ام كه به پاســخ دادن نياز داشته 
باشــد.  متأســفانه برخى گوش هايشان سنگين است. 
من اميدوارم گوش ها تيزتر و شنواتر شده و پاسخ ها را 
بشنوند. «نظارت استصوابى» يك اسم رمز براى حمله 
به شوراى نگهبان است درحالى كه شوراى نگهبان يك 
وظيفه قانونى دارد و نظارت اســتصوابى نيز به معناى 

نظارت قانونى است.
نظارت استصوابى در اوايل شكل گيرى مجلس و پيش 
از تشكيل شــوراى نگهبان در سال 1359 در مجلس 
تصويب شــده اســت. اگر اســامى افرادى را كه آن را 
تصويب كردند ببينيد، بســيار تعجب 
خواهيد كرد. بنابراين نظارت قانونى از 
اول در كشــور وجود داشته است، اگر 
دوستان ما نسبت به خودشان مشكلى 
مى بينند، بروند آن را باخداى خودشان 
حل كنند، شوراى نگهبان يك قانونى 
دارد كه مصوب مجلس است؛ در اصل 
99 قانون اساســى نيز آمده است، ما 
تعجب مى كنيم چرا برخى شــوراى 
نگهبان را به دليل انجام وظايف قانونى 

زير سؤال مى برند. 
درحالى كــه اگر اين وظيفــه را انجام 
ندهيم، بايد از ما سؤال كنند،  طبيعتاً 
ممكن است در اين كارها اشتباهاتى 
صورت گرفته باشــد و من به صورت 
مطلق نفى نمى كنم، اما اصل نظارت 
شــوراى نگهبان براساس حكم عقل 
و قانون اساســى اســت و نمايندگان 
خودشان آن را در سال 59 تصويب كرده اند. خوب است 

كه دوستان به تاريخ مراجعه كنند.

همين نماينده وبرخى همفكرانشان معتقدند 
وضعيت فعلى مجلس و عملكرد ضعيف آن تقصير 
شوراى نگهبان است چرا كه اين مجموعه آن ها را 

تأييد و افراد قوى تر را رد كرده است.
خب چرا خودشــان را درمعرض انتخــاب مردم قرار 
دادند؟  مــا 3000 نفر را تأييد كرده ايم. اگر اين افراد 
خودشان را ضعيف مى دانند، بهتر است به حكم عقل 

و شــرع اســتعفا بدهند و بروند تا افراد قوى ترى 
اين پســـت را اشغال كنند، خيلى بد است چنين 

اقـــرارى داشته باشند، مـن ايـن 
را تأييد نمى كنم، اما اگر چنين 

اقرارى وجــود دارد، خيلى بد 
است و راهكار آن چيز ديگرى 

به  نه حمله  اســت 
ى  ا ر شــــــو

نگهبان.

اين جريــان براى اثبات اســتدلال خود به 
مصاحبه شما در سال 92 ارجاع مى دهند كه گفته 
بوديد آقايان عارف و روحانى با وساطت آيت االله 

جنتى در شوراى نگهبان تأييد شدند.
 وساطت نبود. من اين پاسخ را در جواب سؤال ديگرى 
گفته بودم. خبرنگارى از من پرســيد آيا آيت االله جنتى 
عليه اين افراد رأى داده انــد؟ كه من گفتم خير اتفاقاً 
ايشــان دفاع نيز كرده اند، اما حالا ســؤال ما اين است 
كه آيا آقاى عارف ضعيف هستند؟ اينكه خيلى توهين 
بزرگى اســت كه دوســتان ما به خودشــان و ديگران 

مى كنند.

يا زمانــى كه بحث دوتابعيتى 
بودن رئيس جمهــور در مجلس 
اشكال  اين  خيلى ها  شد،  مطرح 
را متوجه شوراى نگهبان مى دانند 
كه آقاى روحانــى را تأييد كرده 

است.
درخصوص اين موضــوع (دوتابعيتى 
بــودن رئيس جمهور) ســندى ارائه 
نشد، اگر سندى وجود داشت و به ما 
مى رسيد، قطعاً طبق آن تصميم گيرى 

مى كرديم.

اينكــه برخى  به  با توجــه 
مســائل بعــد از ورود افراد به 
برخى پست هاى كليدى مشخص 
مى شــود، آيا شــوراى نگهبان 
بعد از بــروز اين واقعيت ها هيچ 

سازوكارى ندارد؟
رويه اى نداشــتيم كه در دوره چهارساله و بعد از تأييد 
اعتبارنامه هــا ورود كنيم اما به هرحال اين رويه تاكنون 
وجود داشته و به نوعى حكم قانون پيداكرده است؛ مگر 

اينكه قوانين و مقررات اصلاح شود.

يكى ديگر از ســؤالاتى كه از شما داشتيم، 
مربــوط به مفاســد اقتصادى اســت. آيت االله 
جنتى اخيراً تأكيد داشــتند كه به جاى برخورد 
با آفتابه دزدها قوه قضائيه بايد با دانه درشــت ها 
برخورد كند. ارزيابى شــما از روند برخورد قوه 

قضائيه با مفاسد چيست؟
 اصل برخورد بســيار خوب اســت چراكه يك تحولى 
صورت گرفته است؛ مقام معظم رهبرى در همه زمان ها 
كه معضلاتى در كشور وجود داشته، پيگيرى هاى جدى 

انجــام داده و همه راه ها را بــراى برخورد جدى با 
آن معضل بازكرده اند و حتى اگر لازم شــده از 
اختيارات رهبرى در اين حوزه ها نيز استفاده 
كرده انــد. نمونه آن نيــز دو اقدام اخير يعنى 
تشكيل شوراى ســران سه قوه از سوى رهبر 
انقلاب و ديگرى نامه درخواست آيت االله آملى 
لاريجانى از ايشان بود كه خواستار تسريع روند 
دادرسى شدند و معظم له نيز با اين پيشنهاد 
موافقت كردند. بنابراين به نظر مى رسد اكنون 

اتمام حجــت صورت گرفته اســت چراكه رهبر 
انقــلاب همه اختيارات را براى مقامات مســئول 

فراهم كرده اند.
الآن بايد ببينيم كه اين مقامات و مسئولان چگونه از 

اين اختيارات استفاده مى كنند.  
حركت قوه قضائيه در برخورد با مفاسد خوب 

بود، اما طبيعتاً اين موضوع ســرعت و تحرك بيشترى 
مى طلبد و مردم انتظار دارند اگر قرار است اتفاقى بيفتد 
كه معيشــت و اقتصاد آن ها تغيير كند، بايد زودتر اين 
اتفاق صورت گيرد و اگر لازم اســت  شوراى سران سه 
قوه اقدام هاى ملموس و عينى ترى اتخاذ كند تا اثر آن 

در سفره هاى مردم ديده شود، كار خود را آغاز كند.
 قوه قضائيه نيز باكســانى كه مى خواهنــد از اين بازار 
آشفته سوءاستفاده كنند بشدت برخورد كند.  البته ما 
در خارج از كشــور دشــمنانى داريم كه صراحتاً اعلام 
مى كنند بــه دنبال براندازى نظام جمهورى اســلامى 

هستند و از هر وسيله اى استفاده مى كنند.

آيت االله جنتى ناظر به چه فضايى گفتند كه قوه 
با آفتابه دزدها را  قضائيه برخورد 

كنار بگذارد؟
اين يك توصيه كلــى بود كه اگر قرار 
اســت با مفاسد برخورد شود، ابتدا به 
سراغ كسانى برويم كه تأثير فسادشان 

بيشتر بوده است. 
شايد اين موضوع نمود چندانى نداشته 
اســت و به همين دليل ايشان بر اين 
نكتــه تأكيد كرده اند بويــژه برخورد 
باكسانى كه مســئول بوده و در اين 
حوزه نقش داشــته اند و دســت به 
بى نظمى اقتصادى و فساد زده اند كه 
ازايــن رو بايد پاســخگوى رفتار خود 

باشند.

اخيراً در توئيتى به نامه آقاى 
و  داديد  نشــان  واكنش  كروبى 
تأكيد كرديد «متن روزهاى اخير 
منتسب به آقاى كروبى يادآور بيانيه هاى ايشان 
در سال 88 است؛ اى كاش ايشان از حصر فكرى 
اطرافيان درمى آمد، خودش فكر مى كرد! خودش 
تصميم مى گرفت و خودش مى نوشــت» درباره 
رويكرد آقاى كروبى از ســال 88 و پيش از آن 
ارزيابى شما چيســت و درحال حاضر روند نفوذ 
استحاله در بدنه مسئولان و افراد تصميم ساز را 

چطور ارزيابى مى كنيد؟
من چون سياسى نيســتم، نمى خواهم خيلى تحليل 
سياسى داشته باشم؛ اخيراً مطالبى از ايشان مربوط به 
مجلس ســوم ديدم كه  اى كاش رسانه ها آن را منتشر 
كنند، ما فكر مى كنيم، كروبى واقعى همان آقاى كروبى 
مجلس سوم بايد باشد و اگر اظهارات او را بشنويد، فكر 
نمى كنيــد كه او چنين مطالبى را 

بيان كرده است.
مطالبى كــه گاهى به نام 
آقــاى كروبى منتشــر 
مى شــود، جاى تأمل 
دارد چون ما سابقه اى 
 88 سال  انتخابات  از 
داريــم؛ مثــلاً وقتى 

توسط واسطه هــايى با ايشان توافق مى كرديم؛ او ابتدا 
آن را قبول مى كرد، اما به فاصله چندســاعت از قبول 
اوليه مى ديديم كه ايشان مطلب ديگرى را مطرح كرده 

است و اين خيلى عجيب بود.
 دو نامــه از آقاى كروبى وجــود دارد كه در مجموعه 
«نگهبان آرا» كه ازســوى مركز اسناد نيز منتشرشده 
است، به فاصله يك روز دو نامه از آقاى كروبى منتشر 
شــد؛ نامه اول اين بود كه ايشــان پيشنهاد ما را براى 
تشــكيل يك هيئت ويژه پذيرفت و تأكيد داشت كه 
همراهى مى كنيم، اما در نامه دوم مدعى  شد كه تقلب 
شده و ما هيچ چيزى را نمى پذيريم، بنابراين ما چنين 

سابقه اى را از ايشان داشته ايم. 
الآن نيــز كــه مطالبى به نقل از آقــاى كروبى مطرح 
مى شــود در حالى اســت كه گفته مى شود كروبى در 
حصر به سر مى برد، اما چگونه اين دسترسى ها را دارند 
كه چنين حرف هايى را مطــرح مى كنند؟ بنابراين يا 
حصر دچار مشكل است يا افرادى در بيرون اين نامه را 
تنظيم كرده و امضاى ايشان را نيز مانند نامه هاى سال 

88 مى گيرند.

روند اســتحاله و نفوذ در بين 
مقامــات و مســئولان اجرايى 
را  ازجمله همين حصــر فكرى 

چطور ارزيابى مى كنيد؟
من در يادداشــت خود نيــز تأكيد 
كردم كه اجازه دهيد افراد خودشــان 
فكر كنند و اصطلاح «حصر فكرى» 
را نيــز به همين دليل مطرح كردم و 
معتقدم اگر امثال آقاى كروبى همان 
كروبى مجلس سوم باشند، مى بينيم 

چه اتفاقى مى افتد.

شما گفته بوديد كه در بچگى 
سينما رفتن و ورزش جزو خطوط 
قرمز شما بوده است؛ ماجرا از چه 

قرار بود؟
من نكته اى را اصلاح كنم؛ شــايد بد 

منتقل شده است. امام پيش از انقلاب فرمودند كه سينما 
مركز فحشاست و واقعيت نيز اين گونه بود چون جامعه 
پيش از انقلاب بســيار خراب بود و پدران و مادران ما 
نقش مؤثرى براى تربيت فرزندان داشتند و ازاين رو من 
نيز خدا را شكر مى كنم كه اگرچه پدر و مادر بنده افراد 

عادى بودند، اما در تربيت ما نقش مؤثرى داشتند.
وضعيت فعلى ناشــى از گرفتارى هاســت، من قبل از 
انقلاب نيز تحليل هاى فيلم ها را بســيار مى خواندم و با 
افرادى كه اهل نقــد فيلم بودند، صحبت مى كردم، اما 

سينما رفتن براى ما يك تابو بود. 
الآن نيز اخبار فيلم هــا را دارم و غالب فيلم ها را بعد از 
اكران عمومى در منزل دنبال مى كنم، اما به هرحال نياز 
داريم كه توجه بيشــترى به جوانان و به خانم ها داشته 
باشــيم و نيازهاى امروز آن ها را بشناسيم. قطعاً جوان 

امروز ما مانند جوان 50 سال پيش فكر نمى كند. 
مثلاً يكى از دانشــجويان من كه تازه از خارج برگشته 
بود، همين امروز بحثى را با بنده درباره موضوع حجاب 

داشت.  
ما بايد بپذيريم كــه جامعه واحد و يك جامعه يكصدا 
هستيم و اصلاً قائل به تقسيم بندى جامعه به جناحى 
خاص يا زن و مرد نيســتيم و همين خانم كه شــايد 
وضع ظاهرى مناســبى هم نداشت، ازنظر من جزو 98 
درصدشركت كنندگان انتخابات سال 58 است. البته آن 
زمان ايشــان هنوز متولد نشده بود. بنابراين ما خارج از 

اين مرزبندى مردم را نمى بينيم.
 درباره بانوان نيز گاهى احســاس مى شــود مسائل ما 
شخصى مطرح مى شود و يك نفر خود را ملاك بانوان 
ما قرار مى دهد درحالى كه اين طور نيست كه حرف اين 
افراد لزوماً درست باشد، اينكه رويه غالب افراد اين طور 

شده، براى ما حجت نيست. 
تا زمانى كه ما تابع احساسات خود باشيم و هرروز يك 
حرف و شــعار بزنيم، همين طور مى شود كه مى بينيم 
برخى مسئولان امروز على يمين و برخى نيز على يسار 
هســتند. اين هم براساس مبانى نيست؛ بلكه بر اساس 

احساسات است.
جمهورى اسلامى براى همه مشكلات راه حل دارد و ما 
بايد مشــكلات خود را از طريق گفت وگو و مراجعه به 
كارشناســان و فارغ از احساسات حل كنيم،  البته نبايد 
روحيه انقلابى بــودن كه مفهوم آن پرتلاش و جهادى 

بودن است را فراموش كنيم. 
متأســفانه به نظر مى رســد برخى مســئولان در حل 
مشــكلات مردم كم تحرك شده اند و شواهدى را مبنى 

بر بى اعتنايى به حل مشكلات مردم مى بينيم.

در همين حوزه زنان اخيراً شــهردارى تهران 
بنرى در نفى پوشش چادر منتشر كرده بود.

من در موافقت يا مخالفــت صحبت نمى كنم، اما بايد 
همه اين مسائل را براســاس مبانى خود حل كنيم نه 
اينكه امروز اگر در شــوراى نگهبان هستم، يك سليقه 
داشــته باشــم و اگر فردا مســئوليت ديگرى گرفتم، 
سليقه خود را تغيير دهم. ما نبايد 
براساس ســلايق براى مردم 

تصميم گيرى كنيم.
ما بايد بــه جوانگرايى اعتبار 
ببخشــيم و در همــه جوامع 
اين مســئله وجود دارد، آن طور كه 
شــنيده ام، رهبرى در بحث جوان بودن 
افراد بسيار تأكيد دارند و تصريح كرده اند 
كه اين اصل بايــد يك مبنا قرار بگيرد. ما 
به دليــل اينكه طعم قدرت و اين صندلى ها 
را مى چشيم، شــايد دل كندن از آن سخت 
باشــد و به همين خاطر شايد هيچ گاه فردى 
را به عنوان جانشين خود آماده نكنيم.  ازسوى 
ديگر ما نظام رســمى احزاب در كشور نداريم و 

احزاب براى كادر سازى در كشور فعال نيستند. 
بنابراين نداشــتن مكانيزم تربيت جانشين و حب 
قــدرت و صندلــى، جوانگرايــى را كمرنگ كرده، 
اما خوشــبختانه اقدام هايى صورت گرفته ازجمله 
ممنوعيت به كارگيرى بازنشستگان كه در مراحل آخر 
اســت و مى تواند يك تحول بــراى ما ايجاد كند. اين 

جوانگرايى بايد موردتوجه باشــد، اما متأسفانه اخبارى 
درخصوص اجراى اين طرح به ما نمى رسد.

با توجه به مســئوليت شما در حوزه خبرگان 
ســؤالى نيز در اين خصوص داشتم؛ اخيراً آقاى 
مطهرى گفته اســت مجلس خبرگان را چكار به 
بازار سكه و ارز. نظر شما در اين خصوص چيست؟
من چون به اين حوزه آشــنا بوده و در حوزه رياســت 
خبرگان نيز مسئوليت كوچكى دارم، عرض مى كنم كه 
مجلس خبرگان رهبرى موظف به نظارت بر اســتمرار 
شرايط رهبرى بوده و بررسى مى كند كه دستگاه هاى 
مرتبط با حاكميت آيا مسئوليت خود را بدرستى انجام 
مى دهند يا خير و اگر بتواند پيشنهاد هايى مطرح كرده 

و با مقام معظم رهبرى نيز ديدار مى كند.
كميسيون هاى نظارتى در مجلس خبرگان جلساتى را 
در طول ســال دارند و گزارش هايى را تهيه مى كنند و 

بررسى هايى را انجام مى دهند. 
در سال گذشته، رهبر انقلاب به خبرگان فرمودند شما 
نبايد نسبت به مشكلات بى تفاوت باشيد؛ بلكه مطالبه گر 
از رهبرى و رئيس جمهور باشيد. بنابراين مبانى فقهى 
اختيارات مجلس خبرگان  و حقوقى 
مشــخص اســت و طبق اصل 111 
قانون اساســى و اين ســيره رهبرى 

وظيفه رهبرى مشخص است.
 درحال حاضر يكى از مشكلات كشور 
اقتصاد و معيشت است و رهبر انقلاب، 
شوراى سران سه قوه را تشكيل دادند. 
پس ايــن در حوزه رهبــرى تعريف 

مى شود. 
اعضاى خبرگان مى خواســتند بدانند 
اين شــورا چه اقدام هايى انجام داده 
اســت. از اين رو اين افــراد را دعوت 
كردند و موضوع اجلاس نيز اقتصاد و 
معيشت بود؛ البته آقاى رئيس جمهور 
به اجلاس خبرگان نيامد، اما دو رئيس 
ديگر قوا مطالب بسيار خوبى را مطرح 
كردند و اعضاى خبرگان ابهامات خود 

را گفتند كه برطرف شد.
بنابراين خبرگان نيز با دغدغه هاى مردم آشنا هستند، 
امااگر كسى پيشنهاد خيرى بدهد، آيا نبايد پذيرفت؟ 
بهتر اســت اين نمايندگان به جاى طرح اين سخنان، 
مشكلات سكه و ارز كشور را حل كنند و اگر دستشان 
مى رســد، مشكلات مردم را حل كنند چراكه خبرگان 
چيزى غيرازاين نمى گويد و هر واعظى مى تواند بالاى 
منبر بگويد ايها المقامات و مسئولان اين چه كارى بود 

كه كرديد!

هيــچ الزامى براى حضــور رئيس جمهور در 
اجلاس خبرگان نيست؟

مجلس خبرگان به واســطه در ايــن عرصه هاى كلان 
و اجتماع ورود مى كننــد و ضمانت اجرا فقط زندان و 
جريمه نيست؛ بلكه نگاه عمومى خبرگان مهم است، اما 

فراتر از اين چيزى نيست.

بحث بعدى پيرامون ســؤال از رئيس جمهور 
است، عليرغم ســؤال مجلس از رئيس جمهور، 
شاهد مسكوت ماندن اين طرح وارجاع نشدن آن 
به قوه قضائيه هستيم؛لطفاً درباره ابهامات حقوقى 

اين طرح توضيح دهيد.
اين مســئله به خلأ قانونى و اينكه مــا فقط بايد يك 
آينده گويى داشته باشيم، بازگشت مى كند و نمى توان 
دربــاره آن نظر قاطع مطرح كرد. خود بنده پيش ازاين 
گفته بودم كه قانون دراين باره ساكت بوده و فراتر از اين 

مسئله را پيش بينى نكرده است. 
وقتى ما آيين نامه را نگاه مى كنيم، مى بينيم ســؤال يا 
استيضاح در قانون اساسى آمده و مجلس در اين زمينه 
اختياراتى دارد.  روش اجرايى در بعضى موارد ابهاماتى 
داشت؛ دربحث سؤال از رئيس جمهور يا سؤال از وزير، 
ممكن اســت نمايندگان قانع شوند يا قانع نشوند، اگر 
نمايندگان قانع نشوند، سؤال به قوت خود باقى مى ماند 
و درحالت دوم بايد ببينيم آيا استنكاف يا نقض صورت 
گرفته اســت يا خير؛ اما در اين مــورد آيين نامه ديگر 

ساكت شده است.

در اينجا بايد چه موضعى اتخاذ كرد؟
 در اينجا مســئله موكول به نظر مجلس مى شــود كه 
مجلس چه تصميمى بگيرد؛ من همان موقع نيز گفتم 
كــه مجلس بايد در اين زمينه تصميم بگيرد و ازاين رو 
مجلس نيز اعلام نظر كرد، بنابراين در فاصله اى كه وجود 
دارد، بهتر است آيين نامه  مربوط به اين موضوع اصلاح 
شود و اين ابهام كه نمايندگان نيز با آن مواجه شده اند، 
شفاف و روشن شــود تا در آينده اگر چنين مسئله اى 

اتفاق افتاد، بدانند كه بايد چه رويكردى داشته باشند.

آقاى دكتر! آيا غيــر از بند 2 اصل 84 قانون 
اساسى راهكار قانونى ديگرى وجود دارد؟

اين مطلب نيازمند مقدماتى اســت كه اين كار انجام 
شود؛ البته ما در جاى ديگر داريم كه اگر رئيس جمهور 
مرتكب جرايمى شــود، ديــوان عالى كشــور در قوه 
قضائيه مى تواند رأســاً در آنجا ورود كند، اما اين مورد 
قطعاً منصرف از ســؤال و استيضاحى است كه اكنون 

مطرح شده است.
نقش قوه قضائيه در اينجا مطرح است كه در اين شرايط 
ديوان عالى كشور آن هم تحت شرايط خاصى مى تواند 

به جوانب قضيه رسيدگى كند.

چندى پيــش گزارش مربوط به دو تابعيتى ها 
در مجلس قرائت شد؛ نظر شما در اين خصوص 

چيست؟
ما به موارد مصداقى ورود نمى كنيم چون اين امر نيازمند 
ادله و دلايل خاص خود است، اما درحوزه تابعيت، قانون 
ما براى مقامات مقرراتى را تعيين كرده و اين گونه افراد 
طبق قانون اجازه ورود به برخى از پست ها و مقامات را 

ندارند؛ ازجمله رياست جمهورى و نمايندگى مجلس. 
از ســوى ديگر خود نمايندگان به دنبال اين هســتند 
كــه اين قانــون را اصلاح و بحث تابعيــت مضاعف را 

جرم انگارى كنند، اما اين طرح هنوز در مجلس است.

اگر قرار است با 
مفاسد برخورد 

شود، ابتدا بايد به 
سراغ كسانى برويم 
كه تأثير فسادشان 

بيشتر بوده است 
اما اين موضوع نمود 

چندانى نداشته 
از سوى ديگر به نظر 

مى رسد برخى 
مسئولان در حل 

مشكلات مردم 
كم تحرك شده اند

بــــــــرش

ما ليست افرادى 
كه از بين سه هزار 
فرد براى انتخابات 

مجلس تأييد 
كرده ايم را منتشر 

مى كنيم. كسانى 
كه خود را ضعيف 

مى دانند بهتر است 
به حكم عقل و 

شرع استعفا بدهند 
و بروند تا افراد 

قوى ترى اين پست 
را اشغال كنند

بــــــــرش
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

مصباحى مقدم: گمانه دلار 40 هزارتومانى با انتخاب رئيسى، ناشى از شيفتگى به روحانى است   فارس: عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام درباره اظهارنظر عجيب برخى روحانيون سياسى 
درباره قيمت دلار در صورت رأى آوردن نامزد رقيب روحانى گفت: اين گونه اظهارنظرها ناپخته و شتاب زده است و هيچ مبناى قابل قبولى ندارد. اينكه در صورت انتخاب آقاى رئيسى به رياست جمهورى امروز با ارز 

40 هزار تومانى مواجه مى شديم، هيچ مبنا و مستندى ندارد و سخنى احساسى و ناشى از نوعى شيفتگى نسبت به آقاى روحانى است.

تحليل هاى يكسويه از حادثه اهواز
مشــرق: «حميدرضا جلايى پور» از فعالان اصلاح طلب در ســرمقاله روزنامه اعتماد 
با عنوان «پيامدهاى اقدام تروريســتى» در اقدامى تأمل برانگيز، گروهك تروريستى و 
جدايى طلب الاحواز كه دســتش به خون مردم غيور خوزستان آلوده است را «جبهه 
مقاومت اهواز» ناميده است! اين فعال اصلاح طلب در اقدامى عجيب هشدار داده است 
كه حادثه تروريستى اهواز «در روند توسعه مناطق عرب نشين خوزستان به خاطر امنيتى 
شدن فضا اخلال و كندى ايجاد مى كند»! وى همچنين يكى از عوامل جنايت تروريستى 
اهواز را تبعيض در مناطق عرب نشين خوزستان ناميده است! روز دوشنبه نيز روزنامه 
اصلاح طلب قانون در يادداشتى تأمل برانگيز با اشاره به حادثه تروريستى اهواز، نظام را 
به «ذبح روزانه آزادى هاى شهروندى» و «تحديد اعتراضات مسالمت آميز مدنى» متهم 
كرد. در روزهاى اخير برخى از روزنامه هاى اصلاح طلب همصدا با عمليات روانى دشمن، 
تقلاى زيادى براى برانگيختن اعتراضات قوميتى در مردم خوزستان انجام داده است. 
ادعاهايــى كه اصلاح طلبان در روزهاى اخير در خصوص بى اعتنايى نظام به قوميت ها 
مطرح كرده اند، دقيقاً تكرار اتهامات بى پايه و اساسى است كه همواره دشمنان مردم ايران 
بدون هيچ سندى مطرح مى كنند! نكته قابل تأمل اينجاست كه تعدادى از روزنامه هاى 
اصلاح طلب مثل «شرق»، «ســازندگى»، «ابتكار»، «شهروند»، «همدلى» و «صداى 
اصلاحات» حضور باشــكوه مردم در تشييع جنازه شهداى اين حادثه را در صفحه اول 

خودسانسور كردند.

رئيس فراكسيون شفافيت عليه شفافيت آرا
تسنيم: همان   طــور كه از نام كمپين شــفافيت آراى نمايندگان مجلس مشخص 
است، هدف طراحان اين كمپين و نمايندگان مجلس اين است كه آرا شفاف شده 
و جلوى لابى هاى احتمالى در پسَِ آراى مخفى گرفته شــود، اما دراين بين، هنوز 
برخى چهره هاى شاخص پارلمان به اين كمپين نپيوسته اند، اين در حالى است كه 
از اين چهره ها انتظار اســت كه پيش از ديگر نمايندگان، به كمپين شــفافيت آرا، 
پيوســته و ســاير نمايندگان را نيز براى پيوستن به آن ترغيب و تشويق كنند. در 
ميان نمايندگانى كه تاكنون به اين كم پين ن پيوسته اند، نام محمود صادقى، رئيس 
فراكسيون شفاف سازى و سالم سازى اقتصاد و انضباط مالى مجلس ديده مى شود، 
اين در حالى است كه صادقى در اظهارنظرى در بدو تأسيس فراكسيون شفاف سازى 
و سالم ســازى اقتصاد و انضباط مالى در مجلس، درباره اهداف تشكيل فراكسيون 
گفته بود بعضى از اشخاص و دستگاه ها از شفافيت گريزان هستند و مردم را محرم 
نمى دانند، در حالى كه در دنياى كنونى يكى از ابزارهاى مهم پيشگيرى و مقابله با 

فساد، آگاهى هاى عمومى و نقش و مشاركت افكار عمومى است.

پيش بينى انديشكده استراتفور از تأثير تحريم هاى آمريكا
فرارو: انديشكده امنيتى استراتفور، درگزارشى كه اخيراً منتشر كرده تمام تحولات مهم 
سياسى و اقتصادى جهان در چهار ماه آخر سال 2018 را پيش بينى كرده است. بخشى 

از اين پيش بينى، به ايران مربوط مى شود.
اســتراتفور با بيان اينكه ايران هيچ استراحتى نخواهد داشت، مدعى شد: اقتصاد 
ايــران همچنان از تحريم هــا رنج خواهد برد. همزمان با آن، آمريكا، عربســتان، 
امــارات و اســرائيل راهبرد تضعيف ايران در منطقه را پيــش خواهند برد. ايران 
همچنان قادر خواهد بود ناآرامى داخلى ناشــى از فشار اقتصادى را كنترل كند و 
از تشــديد تنش نظامى با آمريكا در خليج فارس اجتناب خواهد كرد. بااين حال، 

جنگ قدرت ميان مقامات ايران تشديد خواهد شد.
مســئله ديگرى كه در اين پيش بينى مطرح شده، بحث كاهش صادرات نفت ايران در 
اثر تحريم ها و اثر آن بر بازار نفت اســت. استراتفور روز هاى دشوارى را براى بازار نفت 
پيش بينى كرده است. به گفته اين انديشكده، دو عامل تحريم هاى نفتى ايران و توقف 
احتمالى توليد نفت در كشور هايى مانند ليبى، نيجريه، ونزوئلا و عراق، عرضه جهانى نفت 
را محدود خواهند كرد. اين باعث مى شــود آمريكا عربستان را به عرضه اضافى نفت از 
ذخايرش وادار كند. طبق پيش بينى اين انديشكده، ايران فشار هايى را تحمل خواهد كرد، 
اما اين فشار ها را مديريت خواهد كرد. استراتفور ادعا كرد: آمريكا راهبرد سخت گيرانه 
اعمال تحريم بر ايران را ادامه خواهد داد. اين اقدام تا حدودى براى افزايش ناآرامى داخلى 

طراحى شده است؛ اما ايران فعلاً قادر خواهد بود آن ها را مديريت كند.

تحليل

اقدامى  در   سياست/ آرش خليل خانه  
غيرمنتظره كه اعضاى فراكسيون اصولگرايان 
مجلس را هم غافلگير كرد، على لاريجانى نه 
تنها بررسى و رفع ايرادهاى شوراى نگهبان 
به لوايح عضويت ايران در كنوانسيون پالرمو 
و قانون مبارزه با پولشــويى را در دســتور 
كار مجلــس قرار داد و به رأى گذاشــت كه 
پس از آن اعلام كــرد اين دو لايحه را براى 
تصميم گيــرى نهايى به مجمع تشــخيص 
مصلحت نظام ارجاع خواهد داد. اقدامى كه 
به ســرعت و برق آسا انجام گرفت و ماجراى 
تصويب چنددقيقه اى برجام را توســط على 

لاريجانى تداعى كرد.

 FATF ورود عجيب لوايح 
به دستور كار مجلس

اين در حالى اســت كه لوايح مورد اشاره در 
دستور كار جلسات اين هفته مجلس كه از 
پيش اعلام مى شــود، قرار نداشت و همين 
موضوع با اعتراض برخى نمايندگان رو به رو 
شد، از جمله آنكه محمدرضا صباغيان عضو 
كميسيون شوراها و امور داخلى مجلس در 
تذكرى آيين نامه اى به اين اتفاق واكنش نشان 
داد و گفت كه به دليل بى اطلاعى نمايندگان 
از اين تغيير برنامه، آن ها آمادگى اظهارنظر و 
بحث درباره موضوع اصلاحات اين لوايح را در 

جلسه ديروز نداشتند.
در نشست ديروز، محمد دهقان نايب رئيس 
فراكسيون نمايندگان ولايى هم در نطق ميان 
دســتور خود به اين اتفاق واكنش نشان داد 
و به اصرار هيئت رئيســه مجلس بر تصويب 
 FATF كنوانسيون هاى ديكته شده توسط
اعتراض و به مقاومت مجلس براى تصويب 

طرح مبارزه با مفاسد اقتصادى انتقاد كرد.

 پاس لاريجانى به زمين مجمع تشخيص
اتفاقى كه بيشــتر در مجلس حاشيه ســاز 
و بــا واكنش هــاى متعددى روبه رو شــد، 
ارجاع اين لوايح به مجمع تشخيص، با نظر 
شخص رئيس مجلس بود؛ اقدامى كه عملاً 
تصميم گيرى درباره اين دو لايحه مهم و مورد 

مناقشه را از يد مجلس خارج كرد.
رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام پيش از 
ايــن در دو نامه جداگانه مــوارد متعددى از 
مغايــرت و تضــاد مفاد ايــن دو لايحه را با 
سياست هاى كلى نظام به دبير شوراى نگهبان 

قانون اساسى اعلام كرده بود.
بــا اين حال علــى لاريجانى ديــروز با اين 
اســتدلال كه نظر هيئت نظارت مجمع به 
جاى كميسيون حقوقى و قضايى مجلس به 
شوراى نگهبان اعلام شده و به همين دليل 
در بررسى مجدد لايحه لحاظ نشده و مجلس 
الزامى به ملحوظ كردن آن ها نداشته است، 
تصميم گيرى دربــاره اين لوايح را به مجمع 

واگذار كرد.
ايــن نظر تفســيرى على لاريجانــى اما با 
واكنش هــاى مخالفان تصويــب اين لوايح 
رو به رو شــد كه تأكيد دارنــد، پس از تذكر 
رهبرى در مورد لزوم پرهيز از عضويت كشور 
در كنوانســيون هاى مبهم و دست نوشــته 
كشــورهاى غربى، مجلس اساســاً بايد در 

پذيرش اين معاهدات تجديدنظر كند.
ديروز اما محســن رضايى هم در مصاحبه با 
رسانه ها به كمك على لاريجانى آمد و گفت 
كه نظرات هيئت عالى نظارت مجمع اعمالى 
اســت و نه ارشادى و مجلس بايد آن ها را در 
مصوباتش اعمال كند و ازاين رو لوايح مذكور 
(به دليل اعمال نشــدن نظــر هيئت عالى 
نظارت مجمع) بايد به مجمع تشخيص برود 

تا در مورد آن ها تصميم گيرى شود.
جالب آنكه به نظر مى رسد ديروز تنها اعضاى 

فراكسيون اصولگرايان از اين اتفاق غافلگير 
شــدند، زيرا صبح سه شنبه فراكسيون اميد 
در جلسه خود درباره تصويب اين دو لايحه 
به توافق رسيده بودند و فراكسيون مستقلين، 
شاخه نزديك به على لاريجانى در زيرمجموعه 
طيف اصولگرايان، هم به  تبع از تصميم ليدر 
خود مطلع بودند و تركيب آراى نشست ديروز 
هم ايــن گمانه را تقويت مى كند. اما نگرانى 
عميق تر مخالفان لوايح مرتبط با FATF اين 
است كه همين روش از سوى هيئت رئيسه 
و شــخص لاريجانى در مورد آخرين لايحه 
از چهارگانه تكليفــى كارگروه اقدام مالى به 
دولت روحانى، يعنى لايحه عضويت ايران در 
كنوانسيون مبارزه با تأمين مالى تروريسم هم 

با وجود هشدار رهبرى رخ دهد.

 دستپخت ديگرى
 از لاريجانى و روحانى

برخى نمايندگان مجلس اما بيش از گمانه زنى 
در مورد اين توافق، از معامله بين اصلاح طلبان 
و فراكسيون مستقلين سخن مى گويند، كما 
اينكه نصراالله پژمانفر در گفت وگو با خبرنگار 
قدس اظهار داشت: توافق و پخت وپز رئيس 
مجلس و رئيس جمهور در حال تحميل لوايح 
ديكته شده از ســوى كارگروه اقدام مالى به 

كشور است.
نماينده مردم مشهد در مورد اتفاقات ديروز 
 FATF در صحن علنى مجلس و ارجاع لوايح
به مجمع با نظر على لاريجانى، افزود: در حال 
حاضر دغدغه ما نســبت بــه آخرين لايحه 

يعنى CFT بسيار بيشتر شــده است زيرا 
در شــرايطى كه فراكسيون ولايى بشدت با 
تصويب اين لايحه مخالف است و فراكسيون 
اميد با تمام قوا در زمينه تصويب اين قانون 
تــلاش مى كند، امــروز نقش فراكســيون 
مستقلين كه متعلق به آقاى لاريجانى است، 
تعيين كننده است و اگر اين آخرين لايحه 
هم مصوب شود آقاى لاريجانى و دوستانشان 
تصميمشان را گرفته اند كه با فراكسيون اميد 

همراه شوند.
پژمانفر خاطرنشــان كــرد: كارى كه آقاى 
لاريجانى انجام داد مجلس را در ارتباط با اين 
دو لايحه مهم خفيف كرد و تنزل جايگاه داد 
كه وهن مجلس است؛ آن هم در شرايطى كه 
مجلس و شوراى نگهبان در مورد اين لوايح 
اختلافى نداشت كه حل نشود كما اينكه اين 
لوايح اصلاح شد، اما هيئت رئيسه به ايرادهاى 
هيئت عالى نظارت مجمع بى توجهى كرد و 

كار رئيس مجلس سؤال برانگيز است.
وى با اشاره به اينكه با تمام قوا تلاش مى كنيم 
اين لوايح كه مشكلات فراوانى در داخل كشور 
ما ايجاد مى كند، اجرايى نشــود، يادآور شد: 

رهبرى تذكر دادند كه مبارزه 
با مفاسد بايد با اصلاح قوانين 
داخلى صورت گيرد و مجلس 
به معاهــدات بين المللى كه 
براى كشور مشكلات زيادى 
را به وجود مى آورد، تن ندهد.
نماينده مردم مشهد با اشاره 
نمايندگان،  برخى  ادعاى  به 

رؤساى كميسيون ها و اعضاى هيئت رئيسه 
مجلس درباره واگذارى تصميم گيرى در مورد 
لوايح FATF به مجلس از سوى رهبرى، اين 
ادعا را دروغ خواند و گفت: تابه حال كســى 
مستندى براى آن نياورده است درحالى كه نظر 
رهبرى را 80 ميليون جمعيت ايران بصراحت 
شنيدند و اگر ايشان نظر ديگرى داشتند هم 
به صورت علنى بيان مى كردند، بنابراين اينكه 
عده اى با وجود سخنان علنى و صريح رهبرى 
مدعى شــوند تصميم گيرى به نحو ديگرى 
به كميســيون ها يا كل مجلس واگذار شده، 
شيطنتى است كه برخى افراد خاص دارند.

با اصرار رئيس مجلس لوايح پالرمو و مقابله با پولشويى بدون اصلاح ايرادات به مجمع تشخيص مصلحت ارسال شد

بيانيه تكرارى اروپا خطرمقدمه  سازى براى تصويب آخرين لايحه خودتحريمى
براى حفظ برجام

مهر: در بيانيه اى كه پس از پايان نشست وزراى 
خارجه چين، روســيه، آلمان، فرانسه و انگليس 
منتشــر شد، آمده است كه اين گروه از كشورها 
مصمم هســتند تا براى تــداوم روابط تجارى با 
تهران كانال هاى پرداخت به ايــران و از ايران را 
توسعه دهند. به گزارش مهر، در بيانيه مشترك 
اين گروه از كشورها آمده است: «نظر به فوريت 
و ضرورت كسب نتايج ملموس، شركت كنندگان 
از پيشــنهادهاى ســودمند بــراى حفــظ و 
توســعه كانال هاى پرداخت [با ايران] كه روند 
پرداخت هاى مرتبط با صــادرات ايران از جمله 
نفت را تسهيل كند، استقبال مى كنند». شمارى 
از ديپلمات هاى اروپايى مى گويند كه ايده ايجاد 
يك سيستم نقل وانتقال اختصاصى (SPV) در 
واقع ايده تشكيل يك سيستم تهاترى است كه 
در آن نفت ايران در ازِاى كالاهاى اروپايى و بدون 

نقل وانتقال پول مبادله مى شود.
منظــور از ايجاد اين وســيله جديد حفاظت از 
آزادى فعالان اقتصادى اين كشورها جهت دنبال 
كردن مبادلات مشروع با ايران عنوان  شده است. 
هدف اين ايده دور زدن تحريم هاى آمريكا است.
در هميــن حال، «فدريكا موگرينى» مســئول 
سياست خارجى اتحاديه اروپا پس از اين نشست 
گفت كه تصميم براى راه اندازى اين سيســتم 
نقل وانتقال مالى پيش  از اين گرفته شــده است 
و اينكه كارشناســان فنى بار ديگر براى بررسى 
دقيق جزئيات اين طرح نشستى برگزار مى كنند. 
وى در اين  باره گفت: «در چارچوب عملى، اين 
به آن معناست كه كشورهاى عضو اتحاديه اروپا 
يك نهاد قانونى براى تسهيل تراكنش هاى مالى 
با ايران بر پا خواهند كرد و به شركت هاى اروپايى 
اجــازه خواهند داد تا تجارت بــا ايران را مطابق 
با قوانيــن اتحاديه اروپا ادامــه دهند». فدريكا 
موگرينى، مسئول سياست خارجى اتحاديه اروپا، 
گفته است كه كشورهاى باقيمانده در برجام هنوز 
مشغول بررسى جزئيات و امكانات فنى اين نهاد 
هســتند، اما تأكيد ورزيد كه قطعاً در نظر دارند 
يك موجوديت قانونى را تأسيس كنند. البته اين 
ادعا موضوعى اســت كه هنوز اروپا اقدام عملى 
براى آن نداشته است و طى ماه هاى اخير همزمان 
با اعمال تحريم هاى آمريكا بسيارى از شركت هاى 

اروپايى ايران را ترك كرده اند.

ذره بين قدس

لاريجانى ديروز 
تصميم گيرى درباره 

دو لايحه از لوايح 
FATF را به مجمع 

واگذار كرد 

بــــــــرش
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اوقاتشرعیبهافقتهران
فرمانده کل قوا:

سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به حق از بزرگترین
سنگرهای دفاع از ارزشهای الهی نظام ما بوده 

و خواهد بود.
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یادداشت
 علی مقصود/  تحلیلگر سوری 

تنش ها میان مسکو و تل آویو جدی تر شده است

همکاریسوری-روسیعلیهصهیونیستها
بین الملل: مسئله سرنگونی هواپیمای تجسسی 
روس در ســوریه که مسکو، تل آویو را مسبب و 
مقصر اصلی آن اعلام کــرده، ابعاد و پیامدهای 
بی سابقه ای پیدا کرده اســت. هر چند مقامات 
رژیم صهیونیســتی هرگونه نقش تل آویو را در 
این حادثه رد می کنند، با این حال مسکو بر این 
موضوع تأکید کرده و اقداماتی را در راستای تنبیه 
رژیم صهیونیستی و تجدید نظر در روابط نظامی 
و امنیتی با آن در عرصه سوریه انجام داده است. 
ضمن اینکه اظهارات مقامات ارشد صهیونیست 
درباره تداوم اقدامات نظامی این رژیم در سوریه 
واکنش منفی مســکو را بر انگیخته اســت. در 
این راســتا؛ »دیمیتری پســکوف« سخنگوی 
رئیس جمهوری روسیه به اسرائیل درخصوص 
تنش آفرینی در سوریه هشدار داد. پسکوف اعلام 
کرد: »اقدام عمدی خلبانان اسرائیلی در سوریه 
که بر اثر آن هواپیمای »ایلوشــین-20« روسیه 
ســرنگون شد، بی پاســخ نخواهد ماند و مسکو 
تدابیر بیشــتری برای دفاع از نظامیان خود اجرا 
می کنــد، این گونه اقدامات به روابط روســیه و 
اسرائیل آسیب وارد می کند«. »ولادیمیر پوتین« 
رئیس جمهوری روســیه نیــز در گفت وگوی 
تلفنی با »بنیامین نتانیاهو« نخســت وزیر رژیم 
صهیونیســتی بصراحت گفت: »اقدامات نیروی 
هوایی اسرائیل عامل فاجعه سرنگونی هواپیمای 
»ایلوشــین-20« اســت«. وزارت دفاع روسیه 
نیــز در گزارش نهایی خود از نحوه ســرنگونی 
هواپیمای »ایلوشین-20« این کشور، اظهارات 
مقامات اســرائیلی را مبنی بر اینکه تل آویو در 
حادثه سرنگونی هواپیمای روسی درسوریه نقشی 
نداشته، بی اساس خواند و آن را مسئول کامل این 

حادثه معرفی کرد.

مسکو:صهیونیستهامسئولهستند
به گفته »ایگور کوناشــنکف« سخنگوی وزارت 
دفاع روســیه، اطلاعات به دست آمده بار دیگر 
اثبــات می کند مســئولیت کامل ایــن حادثه 
با نیــروی هوایــی اســرائیل و فرماندهان این 
 نیرو اســت.  تصاویر دریافتی از صفحه ســامانه 
»اس-400« روســیه در پایگاه حمیمیم سوریه 

اثبــات می کند، مســئولیت کامل ســرنگونی 
با اسرائیل  هواپیمای »ایلوشین-20« روســیه 
است. اکنون روسیه در حال انجام اقدامات متقابل 
برای ایجاد محدودیت های جدی برای عملیات 
نیروی هوایی اســرائیل در سوریه و نیز افزایش 
توانمندی دفاع هوایی ســوریه است که تاکنون 

منجــر به محدویت پــرواز جنگنده های نیروی 
هوایی اسرائیل بر فراز آسمان سوریه شده است.

تحویلاس-300بهسوریه
ولادیمیر پوتیــن، رئیس جمهوری روســیه با 
بشاراسد، همتای سوری خود تماس گرفت و به 

او گفت که مسکو نیروهای دفاع هوایی سوریه را 
ظرف دو هفته به سامانه اس-300 مجهز خواهد 
کرد. مسئله مهم تر این است که سرگئی شویگو، 
وزیر دفاع روسیه گفت که این سامانه موشکی 
بسیار پیشرفته می تواند اهداف هوایی را از فاصله 
250 کیلومتری یعنی در حریم هوایی لبنان که 
جنگنده های اسرائیلی بارها برای حمله به سوریه 
از آن اســتفاده می کردند، سرنگون کند. پوتین 
عذرخواهی بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی را درباره نقش اسرائیل در سرنگون 
کــردن هواپیمای ایلوشــین-20 نپذیرفت و با 
تحویل این موشک ها به سوریه که به عربده کشی 
اســرائیل در حریم هوایی سوریه و لبنان پایان 
می دهد، پاســخ جدی به قلدری و سرکشــی 
اســرائیل و برخورد گستاخانه اش با روسیه و در 
معرض خطر قرار دادن جان افسران و سربازانش 
داد و این اتفاقی اســت که هیچ کس انتظار آن 
را نداشت. کسانی که از جزئیات نشست فرمانده 
نیروی هوایی روســیه و فرمانده نیروی هوایی 
اســرائیل خبر دارند میزان خشــم و ناراحتی 
روس ها از اقدام اســرائیل را درک می کنند. این 
نشســت 21 دقیقه بیشتر طول نکشید و ژنرال 
روس بدون خداحافظی با اســرائیلی ها ســالن 
را ترک و تهدید کــرد که هر هواپیمایی که به 
ساحل ســوریه نزدیک شــود فوری سرنگون 
خواهد شد. روســیه 12 جنگنده سوخو 35 به 
سواحل سوریه فرســتاد و این جنگنده ها وارد 
سوریه شدند بدون اینکه یک جنگنده اسرائیلی 
بتواند مانع آن ها شــود. آویگدور لیبرمن، وزیر 
جنــگ رژیم صهیونیســتی که طی ســه روز 
گذشته صدایی از او نشنیده ایم، چند سال پیش 
تهدید کرد که جنگنده های اسرائیلی هر سامانه 
اس- 300 را منهدم خواهنــد کرد. آیا او هنوز 
سر حرفش است و آیا جنگنده های اسرائیلی را 
برای نابودی این سامانه خواهد فرستاد؟ چیزی 
که مشخص است اینکه دوره نقض حریم هوایی 
سوریه و حمله به اهدافی در عمق سوریه توسط 
جنگنده های اسرائیلی به سر آمده است. رهبری 
اسرائیل سیلی محکمی خورده که به هیچ وجه 

انتظار آن با این شدت را نداشت.

نماینده سازمان عفو بین الملل:
عربستان سلاح هایش را 
در اختیار داعش قرار داد

مهر: نمایندگی ســازمان عفــو بین الملل 
در اســلواکی اعلام کرد که رژیم آل ســعود 
سلاح هایی را که از اسلواکی خریداری کرده 
در اختیار تروریست ها در کشورهای مختلف 
 از جملــه ســوریه و لیبی قرار داده اســت. 
»جــلال ســلیمان« معاون رئیــس حزب 
کمونیســت اســلواکی نیز فروش سلاح به 
رژیم آل سعود را محکوم و اعلام کرد که این 
سلاح ها سر از سوریه و داعش در آورده است.

اس-300 
پایانی بر تجاوز صهیونیست ها به سوریه

 بعــد از حادثه ســرنگونی هواپیمای روســیه از جانــب رژیم متجاوز 
صهیونیســتی بر فراز آســمان ســوریه، در روابط این کشــور با رژیم 
صهیونیستی تحولی بزرگی رخ داد که به تجهیز سوریه به سامانه دفاعی اس-300 
انجامید. حادثه سرنگونی هواپیمای روسی از طرف اسرائیل باعث به وجود آمدن 
شکافی عمیق در روابط بین کشور روسیه و رژیم صهیونیستی شد، از سوی دیگر 
روسیه با توجه به سیاست خصمانه رژیم صهیونیستی در منطقه، در معاهدات و 
توافقنامه های دوجانبه تجدید نظر کرد که نتیجه آن تغییر موازنه قدرت در منطقه 
به نفع محور مقاومت خواهد شد. روابط گذشته روسیه و رژیم صهیونیستی برپایه 
جلوگیری از جنگ فراگیر منطقه ای و پایان دادن به بحران منطقه مبتنی بود، لذا 
در بسیاری از مواقع روسیه از بعضی از تجاوزات این رژیم چشم پوشی می کرد تا 
اینکه رژیم صهیونیستی همه خطوط قرمز را زیر پا گذاشت و هواپیمای روسی را 
سرنگون کرد، که این امر باعث خشم روسیه به عنوان یکی از قدرت های جهان شد. 
حالا روسیه به منظور تقویت و حمایت حضور خود در سوریه، نیروی نظامی اسد 
را به سامانه اس-300 مجهز می کند  و این امر باعث فلج شدن نیروی هوایی رژیم 

صهیونیستی و پایان تجاوزات این رژیم خواهد شد.
روس ها خوب می دانند که رژیم صهیونیستی روابط خود را بر اساس منافع دشمنان 
این کشور تنظیم می کند و در راستای تأمین منافع آمریکا حرکت می کند که این 
سیاست اسرائیل باعث ایجاد چالش های جدی در روابط این رژیم با روسیه خواهد 

بود و ممکن است موجب رویارویی نیز شود.
آمریکا در حمایت از سیاست خصمانه رژیم صهیونیستی در منطقه هزینه سنگینی 
متحمل خواهد شــد و تصمیم تجهیز سوریه با سامانه اس-300 نمونه ای از این 

هزینه و رویارویی است.

بانک جهانی: 
وضعیت  اقتصادی غزه نگران کننده  است

مهر: بانک جهانــی در تازه ترین گزارش 
خود تأکید کرد که اقتصاد غزه در سایه 
محاصره 10 ســاله این منطقه و کمبود 
نقدینگی در آستانه فروپاشی کامل است 
و کمک های ارائه شده به این باریکه برای 
رشــد و توســعه کفایت نمی کند و این 
وضعیت بسیار نگران کننده است. بر این 
اساس، در گزارش بانک جهانی آمده است که از هر دو نفر در باریکه غزه یک نفر 
از فقر رنج می برد و نرخ بیکاری در میان ساکنان این منطقه که اکثریت آنان قشر 

جوان هستند، به بیش از 70 درصد رسیده است.

توسط دادستان کل بحرین
۱6۹ نفر به تشکیل »حزب الله بحرین« متهم شدند

دیلی میل: دادســتان کل بحرین ده ها 
نفر از شهروندان این کشــور را به اتهام 
ارتباط با ایران متهم کرد. دادســتان کل 
بحرین مدعی شــد این متهمان نزدیک 
به 170 نفر هســتند و تلاش داشتند با 
همکاری سازمانهای امنیتی و اطلاعاتی 
ایران سازمان »حزب الله بحرین« تشکیل 
دهند. »احمد الحَمدی« دادســتان کل بحرین، با بیان اینکه از 169 متهم، 111 
نفر از آن ها در بازداشــت هستند در ادعایی بی اساس مدعی شد این افراد تلاش 
داشتند تا با همکاری سازمان های امنیتی ایران، سازمانی به نام »حزب الله بحرین« 

در این کشور تشکیل دهند.

اخبارجهان

نخســتین محموله از جنگ افزارهای الکترونیک روســیه با اســتفاده از هواپیمای 
»ایلوشین-76« به پایگاه »الحمیمیم« منتقل شد. چندین منبع نزدیک به وزارت دفاع 
روسیه به روزنامه »ایزوستیا« اعلام کردند، وظیفه تجهیزات و جنگ افزارهای الکترونیک 
روسیه در سوریه، مقابله با رادارهای هوابرد و سامانه های ارتباطی و کنترل هواپیماهایی 
خواهد بود که قصد حمله به ســرزمین سوریه را دارند. علاوه بر این، سامانه های جدید 
منتقل شده به سوریه وظیفه کور کردن ســامانه های راهبری ماهواره ای را نیز برعهده 
دارند و نه تنها سر تا سر خاک سوریه، بلکه محدوده آب های اطراف این کشور در دریای 

مدیترانه نیز تحت پوشش این سامانه های پیشرفته قرار خواهد گرفت.
برخی منابع گفته اند که احتمالا دو ســامانه »Krasuha-4« و »330ZH-R« به پایگاه 
الحمیمیم سوریه منتقل شده است. این سامانه ها قادرند تا یک گنبد رادیوالکترونیکی 

غیرقابل نفوذ بر فراز سواحل سوریه و آبهای مجاور در دریای مدیترانه ایجاد کنند.
کارشناسان نظامی تأکید کردند، ســامانه »Krasuha-4« به منظور مقابله با هواپیماها 
و پهپادهای دشــمن طراحی شده و سامانه »330ZH-R« نیز به طور موثر سیستم های 

راهبری ماهواره ای را هدف می گیرد.

            تحویل جنگ افزارهای الکترونیکی روسیه به سوریه                   
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